
G o r n j e s a v i n j č a n i slavil i p o m e m b n o de lovno zmago. Čudovi to Logar sko dol ino so še bo l j pr ib l i -
žali t u r i s tom. Odpr l i so 10 k i lome t rov a s f a l t i r ane ceste od Rogovilca do Solčave. Z novo u r e j e n o 
cesto pa so tud i l j u d j e pr idobi l i v e č j e možnos t i za ž iv l j en je . V Solčavi j e bila pr i ložnostna sve-
čanost , z n j o pa so t ud i občan i moz i r ske obč ine začeli p raznova t i l e tošn j i občinski p razn ik . 
P r a z n o v a n j e p a so konča l i p r e j š n j o soboto v Rečici ob Sav in j i . Več o obč in skem p razn iku poro-
č a m o na 8. s t ran i . 
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PROTESTNI ZBORI 
Podobno kot v vsej do-

movini je tud i v velenjski 
občini faš is t ična in impe-
rialistična zarota v Čilu te r 
t ragična s m r t predsednika 
te južnoamer iške države dr . 
Salvadora Allendeja nalete-
la na os t re obsodbe in pro-
teste. Na zborovanj ih v de-
lovnih kolektivih, šolah in 
drugih us tanovah so izraža-
li ogorčenje nad nasilno vo-
jaško akci jo p ro t i predsed-
niku Allendeju in demokra-
tični ureditvi Čila. Na zbo-

rovanj ih so poudar ja l i , da 
ta upor in zarota prot i bor-
cu za napredek in svobodo 
dr. Allendeju t e r j a od nas, 
prebivalcev sociaiistične Ju-
goslavije in še posebe j ko-
munistov, da združimo svo-
je napore za zmago socia-
lizma in napredka , iter na-
čel enakopravnost i in de-
mokrat ičnost i . 

Z vseh zborovanj so po-
slali p ro tes tna pisma zvez-
nemu sekre tar ia tu za zuna-
n j e zadeve. 

R U D A R J I 
D E L A L I 
TO N E D E L J O 

Velen jski r uda r j i se zave-
dajo , da so oči vseh potroš-
nikov elektr ične energi je 
u smer j ene k n j im . Vedo, da 
lahko z nakopan jem čimveč 
premoga največ pr i speva jo 
k ublažitvi perečega ener-
getskega položaja v naši re-
publiki. Zato bodo do na-
da l jn j ega ob sobotah delale 
vse tri izmene, ob nede l jah 
pa prva. Takoj , ko so ta 
sklep sprejeli , so ga pretek-
lo soboto že začeli uresni-

čevati. V nedel jo pa je bilo 
v jami veliko več r u d a r j e v 
kot je 'to običajno. Poleg ru-
dar jev , ki redno de la jo na 
prvi t ret j ini , se j e dela ude-
ležilo tudi okrog 120 delav-
cev drugih temel jn ih orga-
nizacij združenega dela. Na-
kopal i so 'kar 4450 ton pre-
moga — sko ra j polovico 
dnevne porabe lignita v Šo-
š t an j ski e lektrarni . Elek-
t r a rna p o t r e b u j e na dan 10 
t isoč 'ton premoga . 

V Celju že potekajo 
sklepne priprave na šesti 
sejem obrti in sedmo zla-
tarsko razstavo, ki bo od 28. 
septembra do 7. oktobra. 
Kot sta povedala na novi-
narski konferenci predsed-
nik poslovnega združenja 
Formator Fedor Gradišnik 
in direktor združenja Ivan 
Uranjek, bo letošnji sejem 
tako po kakovosti kot po 
obsegu največji . Kar precej 
pri javl jencev so morali od-
kloniti, ker so razstaviščni 
prostori že zdaj popolnoma 
zasedeni. Sejem bo podobno 
kot lani na starih prostorih 
ob Kersnikovi ulici, zlatar-
ska razstava, ki bo obenem 

OBRTNI S E J E M V CELJU 
največja tovrstna priredi-
tev v naši državi, pa v mu-
zeju revolucije. 

Na letošnjem celjskem 
se jmu bo sodelovalo 132 
razstavljalcev, na voljo pa 
bodo imeli 3200 kvadratnih 
metrov razstavnih površin. 
Med razstavljalci bo na j -
več obrtnikov iz raznih kra-
jev Slovenije, neka j pa bo 
tudi trgovskih podjet i j in 
zasebnikov, ki bodo proda-
jali svoje izdelke. Glede te-
ga n a j povemo, da se je 

VOJAKI M A J O R J A 
VUJIČIČA GRADIJO 
ŠPORTNO DVORANO 

V lepo u r e j enem t abo ru 
cel jske taborniške organi-
zaci je v Koka r j i h v Gorn j i 
Savinjislki dolini skupina vo-
jakov m a j o r j a Milana Vuji-
čiča iz Celja gradi novo 
špor tno dvorano te r hk ra t i 
p r ip rav l ja t e r en za v a j e re-
zervistov. 

Da jim gre delo h i t re je 
od rok si p o m a g a j o z me-
hanizacijo. Ko smo j ih p red 
dnevi obiskali, n a m j e ka-
pe tan Jože Zupančič deja l , 
da se vojaki dobro počuti-
jo v Koka r j i h in da bodo 
zgradili t aborn ikom novo 
špor tno dvorano v velikosti 

16 x 8 metrov. Poleg tega 
p r ip rav l j a jo 'teren za va j e 
rezervistov. Dejal je še, d a 
n j ihova enota tesno sodelu-
je s taborn ik i in da t o pot 
ni prvič itakšna akci ja . Za-
nimivo ;je, da so >jih med-
tem taborniki iz Celja že 
večkrat obiskali. Ko pride-
jo, posede jo ob t abornem 
ogn ju t e r spečejo koruzo in 
se poveseli jo skupa j . 

Vojake pri delu p a so tu-
di že obiskali domačini , 
skra tka , t ak šne akci je zbli-
žu j e jo prebivals tvo in voja-
ke. 

• • B H H H I 

K nakupu vabi nova 

skupščina občine Celje že 
odrekla prometnemu davku 
za potrošno blago, avtomo-
bile pa bodo na sejmu pro-
dajali z 1-odstotnim popu-
stom. Pr ičakuje jo tudi, da 
bodo s popustom prodajali 
sami razstavljalci — trgov-
ska podjet ja . 

Se posebno privlačnost bo 
letošnjemu sejmu v mestu 
ob Savinji dalo več prire-
ditev, od modnih revij do 
turističnega plenuma. 

Podobno kot sejem, bo 

tudi zlatarska razstava raz-
sežnejša kot je bila lani. 
Razstavljalo bo 48 domačih 
in 52 tu j ih razstavljalcev iz 
15 držav. Občudovalci iz-
delkov iz zlata si bodo lah-
ko med drugim ogledali 
zlat nakit, ročne in stenske 
ure, pa bisere, drago kame-
nje, opremo za zlatarsko 
obrt idr. 

V času zlatarske razstave 
bo tudi več strokovnih po-
svetov, na katerih bodo so-
delovale razne ustanove. 

P O Z I V I H D E L O 
Na se jah predseds tva spe-

cializirane konference mla-
dine v delovnih organizaci-
jah združenega dela pr i ob-
činski konferenci ZM Vele-
n j e in mladih v k ra jevn ih 
skupnost ih, ki s ta bili v to-
rek in sredo, so pregledali 
delo posameznih mladin-
skih organizacij in aktivov 
v obdob ju od zadn je kon-
ference m a r c a letos. Ugoto-
vili so, da bo t reba poživiti 
delo v neka te r ih aktivih 
oziroma organizaci jah in 
ponekod zaradi neaktivno-

sti zamenja t i vodstva. Prav 
t ako bodo pris topi l i k ta-
k o j š n j e m u evident i ranju 
kandidatov za volitve v pri-
h o d n j e m letu. Na se jah so 
tudi poudaril i , da se ije mla-
dina na terenu tvorno vklju-
čila v javno razpravo o 
ustavnih sp remembah t e r 
izhodiščih za s rednjeročni 
razvojni nač r t velenjske ob-
čine d o leta 1980. Poleg te-
ga so na obeh se jah raz-
pravl ja l i še o pla t formi 9. 
kongresa ZMJ, ki bo pri-
hodn je leto. 

KMEČKI UPORI UPODOBLJENI 
Ob začetku pouka so na 

osnovni šoli Kar la Destov-
nika Kaijuha odprl i razsta-
vo likovnih del učencev še-
stih in sedmih razredov. Li-
kovne stvari tve se nanaša-
jo na t e m o 400-1etnice 
kmečkih uporov. Upodab-

ljali so v grafiki in temperi . 
Svoje r i sbe so učenci kon-
čali n a koncu lanskega šol-
skega leta, ko so se vrnili z 
izleta po poteh kmečkih 
uporov. Razstava bo odpr ta 
do konca septembra . 

blagovnica 

ioo nagradnih 
Kuponov 

POPUST PRI PRODAJI GOSPODINJSKIH 
STROJEV, KOLES IN MOTORJEV 

S T A N D A R D 
V V E L E N J U 



Zadnje dni po svetu 
UDAR V CILU: V to-

rek je čilska vojaška 
junta izvedla državni u-
dar proti predsedniku 
Allendeju in zahtevala 
njegov odstop. Čilski vo-
ditelj, ki je bil velik bo-
rec za mir, napredek in 
socializem, se ni hotel 
vdati. Kako je izgubil 
življenje še vedno ni 
znano. Vse m a n j je ti-
stih, ki ve r j amejo v spo-
ročilo pučistov, da je na-
pravil samomor. Medtem 
pa se po vsem svetu v r -
stijo demonstracije v 
protest proti državnemu 
udaru v te j južnoameri-
ški državi. Številna pro-
testna zborovanja so bila 
tudi po vsej naši državi. 

PODPISAN SPORA-
ZUM V LAOSU: P red -
stavniki vlade v Vientia-
nu in laoškega gibanja 
Patet Lao so podpisali 
mirovni sporazum. Tako 
se je končal desetletni 
spor v Laosu. 

ZRAČNI SPOPAD NA 
BLIŽNJEM VZHODU: 
Pred dnevi je prišlo do 
novega zračnega spopa-
da med Izraelom in Si-
rijo. Po trdi tvah v sir-
skih vojaških krogih je 
skupina 64 izraelskih le-
tal priletela v sirski 
zračni prostor nad obal-
nim območjem. Sirska 
letala so Izraelce takoj 
prestregla. Med večurno 
bitko je bilo sestreljenih 
pet izraelskih in osem 
sirskih letal. Sirska vla-
da se je zaradi izraelske-
ga zračnega napada pri-
tožila pri varnostnem 
svetu. 

POMPIDOU NA KI-
TAJSKEM: Na večdnev-
ni uradni obisk na Ki-

ta jsko je odpotoval f r an -
coski voditelj Georges 
Pompidou. Po t r e t j em 
krogu pogovorov s k i ta j -
skimi predstavniki je na 
novinarski konferenci 
ponovil, da bo Franci ja 
še napre j prispevala po-
puščanju napetosti v 
svetu in vodila samo-
stojno obrambno politi-
ko. 

HEATH V REPUBLI-
KI IRSKI: Predsednik 
bri tanske vlade Edward 
Heath je pripotoval na 
obisk v republiko Irsko. 
Po 52 letih neodvisnosti 
republike Irske je to pr-
vič, da je na n jena t la 
stopil neki bri tanski 
premier. 

UMRL ŠVEDSKI 
KRALJ: Po hudi bolez-
ni je v soboto v 90. letu 
živl jenja umrl švedski 
monarh Gustav Adolf 
IV. \ 

SIMA SE BO UMAK-
NIL: Pod izredno moč-
nim pritiskom svoje 
s t ranke je koroški de-
želni glavar Hans Sima 
privolil, da se bo umak-
nil s tega položaja 12. a-
prila pr ihodnje leto. Na-
pad na Simo sta pred le-
tom dni začeli opozicij-
ska l judska in svobodna 
stranka, češ da je odgo-
voren za spre je t je zako-
na o dvojezičnih k ra -
jevnih napisih na Koro-
škem in za »popušča-
nje« zahtevam sloven-
ske narodnosti. Zakon o 
dvojezičnih napisih pa 
je pravzaprav sprejel 
avstrijski par lament na 
pobudo voditel ja socia-
listične s t ranke Avstri-
je kancler ja Kreiskega. 

. . . i n domovini 
SPOMINSKA SLAVJA: 
V več kra j ih so bile v 
nedeljo velike slovesno-
sti, sa j poteka 30 let od 
dogodkov, ki so pisali 
na jbol j slavno zgodovi-
no naših narodov. Na 
zboru notranjskih akti-
vistov OF in ob jubile-
ju XIII. SNOUB je v 
Cerknici veliki množici 
govoril predsednik CK 
ZK Slovenije France 
Popit. Zborovanja sta se 
udeležila tudi Sergej 
Kraigher in Edvard 
Kardelj . V Kobaridu, 
k je r so proslavili 30-let-
nico kobariške republi-
ke je govoril Albert J a -
kopič-Kajt imir. 

NGUYEN HUU THO 
V JUGOSLAVIJI : Na 
povabili predsednika re-
publike Josipa Broza Ti-
ta je prispel na uradni 
in pri jatel jski obisk v 
našo državo predsednik 
prezidija CK FNO Juž-
nega Vietnama in pred-
sednik sveta modrih 
ZRV JV Ngujen Huu 
Tho. Med večdnevnim 
obiskom pri nas se bo 
delegacija pogovarjala z 
najvišjimi jugoslovanski-
mi državnimi in par t i j -
skimi voditelji. 

OBSODBA IZRAEL-
SKEGA NAPADA: Ob 
najnovejšem izraelskem 
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napadu na Siri jo je u-
radni predstavnik zvez-
nega sekretariata za zu-
nan je zadeve izjavil, da 
vlada in narodi Jugosla-
vi je najodločneje obso-
ja jo ta nov piratski na-
pad izraelskih agresor-
jev proti neodvisni 
in neuvrščeni Siriji. 
Po brutalnih interven-
cijah v Čilu je to še ena 
akcija mednarodne re-
akcije in imperializma 
neposredno po koncu 
alžirskega vrha. 

O STIKIH SLOVENI-
JE S TUJINO: Sloven-
ski izvršni svet je na seji 
pod vodstvom Andre ja 
Marinca obravnaval o-
snutek o ekonomskih sti-
kih SR Slovenije s tu j i -
no. V osnutku resolucije 
je med drugim poudar-
jeno, da pomeni tesnejše 
gospodarsko povezova-
n je Slovenije s svetom 
enega izmed bistvenih 
dejavnikov za naš go-
spodarski razvoj. 

SINDIKATI O USTAV-
NIH DOPOLNILIH: 

Predsedstvo zveze sin-
dikatov je razpravljalo o 
novih ustavnih dopolni-
lih. Ugotovilo je, da je 
tako v republiškem kot 
v zveznem osnutku vlo-
ga sindikata dovolj 
skladno in točno opre-
del jena z interesi delav-
stva, njegov temeljni in-
teres pa je odločanje o 
dohodku in vseh ravneh 
družbene produkcije in 
reprodukcije. 

PRETRESI V DOLINI 
Predsednik republiške skupščine Sergej Kraigher je v Velenju in Šoštanju 
kritično opozoril na nevzdržne razmere • Čeprav so v termoelektrarni po-
vedali, da so napake na napravah odpravili, so se elektroenergetske raz-
mere v Sloveniji še poslabšale • Na zahtevo republiškega izvršnega sveta 
je velenjska občinska skupščina uvedla prisilno upravo v termoelektrarni 
Šoštanj in imenovala Antona Boleta za predsednika prisi lnega odbora ® 

Direktorja Cirila Mi slej a so razrešili 

Pomanjkanje električne energije v Sloveniji in zaradi tega za-
skrbljujoč položaj gospodarstva, je spremenilo program obiska 
predsednika republiške skupščine Sergeja Kraigherja v velenj-
ski občini. Ta je najprej napovedal, da bo na povabilo občine 
Velenje obiskal tovarno Gorenje, se v Zavodnjah pogovarjal 
s kmetovalci, zvečer pa s širšim občinskim političnim aktivom. 
Tako smo napisali tudi v zadnji izdaji našega tednika, ker smo 
vest o obisku predsednika Sergeja Kraigherja poslali v tiskarno 
tik pred spremembo programa in jo zaradi redukcije električne 
energije nismo mogli popraviti preden so začeli tiskati časnik. 

Predsednik skupščine SR 
Slovenije Sergej Kraigher 
se je v Velenju v četrtek, 
6. septembra na jp re j pogo-
var ja l s političnim aktivom 
in predstavniki občine, za-
tem si je ogledal proizvod-
njo v tovarni Gorenje in se 
vse do 15. u re pogovarjal v 
rudniku lignita Velenje. Po 
kosilu, ki je bilo v hotelu 
Paka, je bil še v šoštanjski 
termoelektrarni , zvečer pa 
se je v rudarskem šolskem 
centru pogovarjal s širšim 
političnim aktivom o ustav-
nih spremembah. S pred-
sednikom Kraigher jem je 
bil tudi pomočnik republi-
škega sekre tar ja za gospo-
darstvo Ivo Klemenčič, 
dipl. inž. 

• RUDNIK IN 
ELEKTRARNA 
NE MORETA 
BITI LOČENA 

Kritični pogovor se je za-
čel s predstavniki velenj-
skega rudnika. Predsednik 
Kraigher je izrekel krit ične 
pripombe in dejal, da pro-
izvodnja premoga v Vele-
n j u ne gre v korak z razvo-
jem šoštanjske termoelek-
trarne. Poudari l je, da go-
spodarska in prodajna po-
litika rudnika nista uskla-
jeni z razvojem energije v 
Šaleški dolini na bazi lig-
nita. V Sloveniji imamo 
dolgoročni koncept razvo-
ja, v katerem je proizvod-
n ja premoga in energije 
zelo jasno postavljena. Za-
to je nesmiselno iskati ne-
koga izven, ki bi rudniku 
načrtoval in odrejal tempo 
razvoja, skladno z razvo-
jem bližnje termoelektrar-
ne. Opozoril je, da v Slove-
niji in tudi Jugoslaviji če-
dal je težje razumejo, da 
termoelektrarna p r imanj -
ku je premoga, sa j ima rud-
nik takorekoč pred nosom. 
Opustiti moramo staro mi-
selnost in staro prakso na-
čr tovanja proizvodnje pre-
moga in p lani ranja proiz-
vodnje električne energije, 
češ, da sta to dve ločeni 
stvari. 

Predsednik Kraigher je 
pripomnil, da je lahko go-
voriti o dolgoročnih pogod-
bah in dobremu sodelova-
n ju med rudnikom Velenje 
in TE Šoštanj. Tako so mu 
razlagali predstavniki rud-
nika. Kakšno neki pa je to 
sodelovanje v resnici, če je 
razvoj elektrane v celoti 
vezan na proizvodnjo pre-
moga oziroma rudnik, elek-
t ra rna pa nima niti za dve 
leti napre j postavljenega 
koncepta, ki bi bil uskla-
jen z rudnikom. »Na pod-
lagi cen in prepirov, kdo 
bo nosil breme obratnih 
sredstev, kolikšne so zalo-
ge in kalorična vrednost 
premoga, se postavlja o-
snovno vprašanje razvoja 

proizvodnje energetskega 
centra, ki od tega živi,« je 
dejal predsednik Kraigher. 
Rudnik in e lektrarna ne 
moreta biti konkurenta, ki 
se tolčeta, kdo bo imel več-
jo korist. »Vi na rudniku 
bi morali biti pobudniki, da 
bi se s termoelektrarno po-
vezali in združili.« Kraig-
her je še dejal, da je velik 
del krivde za zdajšnje raz-
mere v liberalizmu in za-
postavl janju plana v prejš-
nj ih časih. Vendarle pa je 
na jbol j odgovoren tisti, ki 
upravl ja z naravnim boga-
stvom. 

•DRAGOCENA JE 
VSAKA TONA 
NAKOPANEGA 
LIGNITA 

Tudi pomočnik republi-
škega sekre tar ja za gospo-
darstvo Ivo Klemenčič, 
dipl. inž., je opozoril na za-
skrbl jujoč položaj, v kate-
rem je slovensko gospodar-
stvo zaradi poman jkan j a e-
lektrike, zlasti pa na slabo 
sodelovanje med rudnikom 
in TE Šoštanj. Že pred pe-
timi leti je bilo znano, da 
bo šoštanjska elektrarna ra-
bila 4,5 mili jona ton ligni-
ta, ko bo zgrajen še zadnji 
agregat. Zda j pa smo v 
takšnem položaju, da m a n j -
ka premoga še za sedanje 
zmogljivosti. To kaže, da je 
bila dosedanja politika 
rudnika Velenje v nasprot-
ju z razvojnim načrtom šo-
š tanjske termoelektrarne. 
Nevzdržno je, da elektrar-
na v Šoštanju, ki je poten-
cialni kupec in perspektiva 
za rudnik, n ima na voljo 
dovolj premoga. V tem ča-
su pa velenjski lignit odha-
ja drugam, celo v sosednjo 
Avstrijo. Rudnik mora sto-
riti vse, da bo elektrarna i-
mela dovolj premoga. »Za 
naše gospodarstvo je sedaj, 
ko p r iman jku je energetskih 
virov v Sloveniji, dragoce-
na vsaka nakopana tona 
premoga namenjena elek-
trarnam,« je poudaril Ivo 
Klemenčič. 

• KJE JE POROŠTVO, 
CE SO ISTI LJUDJE 
IN ISTA MISELNOST 

Pogovor sta Sergej Kraig-
her in Ivo Klemenčič po-
poldne nadal jevala v šo-
štanjski termoelektrarni . 
Predsednik Kraigher je tu 
opozoril na glavne proble-
me: stalni zastoji v elek-
trarni Šoštanj 3, neusklaje-
na politika z rudnikom Ve-
lenje in počasne pr iprave 
na gradnjo elektrarne Šo-
š tan j 4. 

Novi agregat moči 275 
megavatov je v 15 mesecih 
85-krat obstal. Poleg tega 
je bil agregat še dva mese-

ca v remontu. Zaradi tega 
man jka zdaj v Sloveniji e-
lektrične energije. Če bi TE 
Šoštanj 3 obratovala brez 
pogostih zastojev, bi bilo 
k l jub zdajšnj i suši dovolj 
energije in slovensko go-
spodarstvo ne bi bilo v ta-
ko težavnem položaju. 

Smo pred gradnjo TE 
Šoštanj 4. Ker pa zadeve 
zavoljo pogostih okvar na 
prejšnj i elektrarni še niso 
ure jene in se predolgo re-
šuje jo ter napake neučin-
kovito odpravl jajo, je Ser-
gej Kraigher na razgovoru 
opozoril, da ni nobenega 
poroštva več, cla se sedanji 
položaj ne bi ponovil. S 
tem v zvezi je rekel: »Zdaj 
nastopa vprašanje, kakšne 
zaključke moramo mi nare-
diti za Šoštanj 4 zaradi iz-
kušenj, ki jih imamo s Šo-
š tanjem 3. Če so isti l jud-
je, ista miselnost in enaka 
popustljivost zaradi popra-
vil ter garancijskih rokov, 
k j e je potem poroštvo, da 
se vse skupaj ne bo znova 
ponovilo pri TE Šoštanj 4. 
Zame je s tan je dosti težje, 
kot običajno rutinsko delo.« 
Predstavnike šoštanjske 
termoelektrarne sta tudi o-
pozorila na počasnost pri 
pr ipravah za gradnjo nove 
elektrarne. 

Na razgovoru so elek-
trarniški l jud je zagotavljali, 
da so remontna dela na 275 
megavatnem bloku normal-
no potekala in so napake v 
enem mesecu odpravili. 
»Sedaj naprava v redu de-
luje. Ostale naprave, razen 
kotla, pa so bile že pre j v 
redu,« je povedal direktor 
Ciril Mislej, dipl. inž. 

Elektroenergetske razme-
re pa so postajale vse res-
nejše. V šoštanjski elek-
trarni je okvara sledila o-
kvari. Za okvaro, ki je na-
stala na cevi kotla 275 me-
gavatnega agregata, je na-
stala še v TE 2, ki so jo 
morali ustaviti. Zaradi tega 
so v vsej Sloveniji velike 
redukci je električne ener-
gije. Tovarne obra tu je jo z 
zmanjšano zmogljivostjo, 
pekarne ne morejo peči 
kruha, l j ud je so brez vo-
d e . . . V Velenju na pr imer 
rudar j i odha ja jo na delo 
brez potrebnega kosila. 

• KOMITE ZKS IN 
OBČINSKA SKUPCINA 
STA ODGOVORNO 
SPREJELA ODLOČITVE 

Zavoljo nevzdržriih raz-
mer se je v torek, 11. sep-
tembra sestal v Ljubl jan i 
republiški izvršni svet in 
zahteval uvedbo prisilne u-
prave v termoelektrarni 
Šoštanj. Tega dne popoldne 
je v Velenju komite_ občin-
ske konference ZKS z vso 
odgovornostjo razpravl ja l 
o zahtevah slovenskega iz-
vršnega sveta. V celoti je 
podprl zahteve izvršnega 
sveta in zahteval, da se ne-
mudoma združita rudnik in 
termoelektrarna. Predsed-
nik velenjske skupščine 
Nestl Žgank je pozno zve-
čer sklical sejo obeh zbo-
rov. Odborniki občine Ve-
lenje so se s polno odgo-
vornostjo zavedali, da so 
pogledi slovenske javnosti 

obrnjeni na nj ihove odlo-
čitve. Te pa morajo biti 
takojšnje in učinkovite. 
Zato odborniki niso mogli 
mimo zahtev izvršnega sve-
ta in tudi niso ugotavljali 
krivdo ter iskali podrobnih 
vzrokov za nazaj . Menili 
s,o, da bi prizadevnemu ko-
lektivu napravili veliko 
škodo, če bi drugače ukre-
pali. Dobro se zavedajo, da 
so remontne skupine in po-
samezni kl jučavničar j i vlo-
žili veliko t ruda pri od-
prav l jan ju napak. Nekateri 
so delali tudi več izmen 
skupaj . 

Odborniki, ki so zaradi 
redukcije toka sedeli v 
banketni sobi hotela Paka 
ob prižganih svečah, pa so 
vendarle opozorili na neka-
tere stvari. Tako smo med 
drugim slišali, da šaleška 
dolina ne more prevzeti no-
bene odgovornosti za seda-
n je razmere, ko v Sloveniji 
man jka energetskih virov. 
Sedaj ko v naši dolini raz-
rešujemo nastali položaj, je 
tudi ugoden čas, da poišče-
mo vzroke, ki so privedli 
do zdajšnjega stanja. Raz-
galiti je potrebno globoke 
korenine odnosov v samem 
elektrogospodarstvu. Obe-
nem pa je to tudi zadnje o-
pozorilo vsem dejavnikom, 
ki so odgovorni za energet-
sko bilanco v republiki in 
zvezi. Odbornik Hubert 
Mravl jak je podrobno go-
voril o razmerah v elektro-
gospodarstvu in povedal, 
zakaj ni prišlo že pred leti 
do tesnejšega stika med 
rudnikom in elektrarno. 
Takole je povedal: »Če bi 
takrat , ko smo se pogovar-
jali o združitvi obeh kolek-
tivov sedeli za mizo sami 
rudar j i , potem bi že zdav-
n a j bili združeni. Sedeli pa 
so zraven tudi tisti, ki vse-
skozi vodijo dokaj čudno 
politiko v elektrogospodar-
stvu.« 

Odborniki velenjske 
skupščine so z veliko veči-
no izglasovali takojšnjo u-
vetlbo prisilne uprave v 
termoelektrarni Šoštanj in 
razrešili direktorja Cirila 
Misleja. Za predsednika 
prisilnega odbora so ime-
novali Antona Boleta, 
predsednika gospodarskega 
zbora republiške skupščine. 
Ta je svoje posle v termo-
elektrarni že prevzel. 

Razmere v energetiki do-
slej še nikoli niso bile tako 
žgoče. Zato se je reševanje 
odmikalo ter neučinkovito 
in neenotno reševalo. Če-
prav smo v Šaleški dolini v 
teh dneh le začeli pospeše-
no stvari reševati, to še 
vedno ni dovolj, če se reše-
vanje energetike ne bo re-
šilo tudi v republiki in 
zvezi, zlasti pa v samem e-
lektrogospodarstvu. Zdaj je 
naša pr imarna naloga inte-
gracija energetskega siste-
ma v dolini. Kolektiva rud-
nika in termoelektrarne sta 
se te naloge že lotila. P re -
pričani smo, da bodo v da-
našnjem t renutku vendarle 
prevladale težnje po zdru-
žitvi in protisile ne bodo 
več prisotne. 

Lj. Naraks 



Ljudje v krajevni skupnosti R £ C 1 C A 
V Rečici ob Savinji je bila prvič osrednja prireditev ob prazniku mozirske občine. 
Krajani so se na ta praznik da l j časa skrbno in marl j ivo pripravljal i . Veliko dela in 
naporov so vložili, da je imel kra j , ki je bil tudi sam nekoč občinsko središče, na dan 
praznika čim bol j svečan videz. 

Ko smo se pred dnevi na-
potili v to gornjesavinjsko 
vasico, ki se na eni strani 
zliva s slikovito dolino, za 
njo pa se dviga Medvedjak, 
je bila naša edina želja 
spoznati l judi te r zvedeti 
čimveč o problemih in skr-
beh, ki jih pestijo. Želeli 
smo občutiti vsakodnevni 
utrip te k ra jevne skupno-
sti. 

Četudi ne bi vedeli, da so 
se l j ud je pripravl jal i na 
praznik, bi to ob prihodu 
sami ugotovili. Ponekod u -
rejajo ceste, največ pa je 
tistih, ki želijo polepšati iz-
gled svoje hiše. Oči vseh, 
tako otrok in starejših, pa 
so upr te v novo šolo, ki so 
jo odprli na dan praznika. 

Na t rgu v občinski zgrad-
bi, l j ud je še danes radi ta-
ko imenuje jo sedež kra jev-
ne skupnosti, ki jo sestav-

cije ter modernizirali cest-
ne odseke proti novi šoli, 
pokopališču in kopališču. 
Moram reči, da so nam pri 
u re j an ju teh zadev zelo 
pomagali tudi prebivalci 
sami, s a j so z veliko pri-
pr ipravl jenost jo prisluhnili 
težavam kra jevne skupno-
sti in ji seveda tudi poma-
gali,« je še posebej pouda-
ril predsednik kra jevne 
skupnosti Ivan Jera j . Samo 
za komunalna dela so mo-
rali v zadnjem času odšteti 
milijon petsto tisoč dinar-
jev, za izgraditev vodovod-
nega omrežja na celotnem 
območju pa še 600 tisoč di-
nar jev. V teh zneskih pa ni 
upoštevan še samoprispe-
vek za izgradnjo šole. Ta 
denar so prispevali v glav-
nem prebivalci sami, neka j 
pa še posamezna podje t ja 
in skupščina občine Mozir-
je.' 

Franc Nadležnik in Ivan J e r a j 

lja 12 okoliških vasi, smo 
najprej poiskali predsedni-
ka kra jevne skupnosti Iva-
na J e r a j a in predsednika 
krajevnega odbora SZDL 
Franca Nadležnika. V po-
govoru z n j ima smo zvede-
li, da so se po vojni l jud je 
ukvarjali v glavnem s kme-
tijstvom, danes pa je več 
kot sedemdeset odstotkov 
delavskega prebivalstva. 
»Krajevna skupnost se je v 
zadnjem času ukvar ja la 
zlasti s kra jevnimi proble-
mi. Doslej smo že moderni-
zirali približno 8 kilome-
trov kra jevnih cest, zgradi-
li most prek Savinje v Sp. 
Rečici, poleg tega pa še več 
manjših mostov. V Rečici 
so uredili tudi del kanaliza-

»Prebivalci imajo razu-
mevan je za razvoj kra ja . 
Vedo, da je v slogi moč, za-
to tudi uspehi ne zaostaja-
jo,« je nadal jeval Ivan Je-
ra j . »Sicer pa pri nas ne 
držijo križem rok tudi dru-
ge organizacije. Tako na 
primer vodovodna zadruga 
skrbi za preskrbo z zdravo 
pitno vodo in razširitev vo-
dovodnega omrežja. Vodo-
voda nima še približno pet 
odstotkov gospodinjstev — 
prebivalci zaselkov Šent-
janž in Brdo. Obrat kme-
ti jske zadruge se u k v a r j a 
zlasti z gojitvijo hmelja , 
vzrejo kokoši nesnic ter s 
pospeševanjem živinoreje v 
kooperaciji, k j e r so dosegli 
že vidne uspehe. 

Poleg družbenopolitičnih 
organizacij uspešno deluje-
jo v kra jevni skupnosti tu-
di posamezna društva, med 
n j imi : prosvetno društvo, 
športno društvo Mladost, 
hor t ikul turno društvo in 
društvo upokojencev. Ima-
jo pa tudi godbo na pihala, 
lovsko družino ter kar tri 
gasilska društva. V kra jev-
ni skupnosti deluje tudi 
odbor za civilno zaščito in 
splošni l judski odpor ter 
komisi ja za zdravstvo in 
socialno varstvo. 

Se preden smo se pogo-
varjal i s predsedniki neka-
terih društev, smo odšli v 
prosvetni dom, k je r začas-
no gostuje podružnična šo-
la. Pr i pouku smo zmotili 
upravi te l ja Zdravka Nova-
ka, ki že t r ina js t let pouču-
je v k ra ju . Povedal nam je, 
da so pogoji tako za učite-
l je kot za učence zdaj zelo 
težki. Prostori so temni, po-
leg tega učitelji n imajo pri-
merne pisarne, težava pa je 
tudi vtem, ker so v pro-
svetnem domu le t r i je raz-
redi, eden pa je v zadruž-
nem skladišču. »No teh te-
žav je konec, sa j so že v so-
boto otvorili novo šolo, ki 
bo imela štiri razrede, o-
grevane s centralno kur -
javo, ure jeno kuhinjo, po-
seben prostor za razne pri-
reditve. Svoj prostor pa 
so dobili tudi predšolski 
otroci. S tem bo za marsi-
katero mater rešen pro-
blem varstva. Ob novi šoli 
pa so uredili tudi manjše 
asfa l t i rano igrišče. Večino 
denar ja za šolo je zagoto-
vila občina iz svojega pro-
računa. Kako močno so se 
k ra jan i zavedali pomemb-
nosti nove šole za otroke, 
pa kaže že samo to, da so 
lani v k ra ju zbrali 160 t i-
soč dinarjev. Od tega so po-
lovico dali za šolo, preosta-
li denar pa za športno igri-
šče in kombi, s kater im bo-
do prevažali bol j oddaljene 
otroke. Podružnično šolo v 
Rečici obiskuje letos okrog 
120 otrok. V šolo se vozijo 
z avtobusom, težave so le s 
tistimi, ki imajo do avto-
busa tudi do dve uri hoje. 
P rav te namerava jo voziti 
s kombijem. 

Po neka j letih zatišja je 
v Rečici znova zaživelo 
športno društvo Mladost. 
Naslova niso slučajno iz-
brali. Tako se imenuje , ker 
želijo, da je v društvu čim 
več mladih, ki zdaj pogosto 

n imajo kam. »Društvo smo 
ustanovili lani, po neka j -
letnem zatišju pre jšnjega 
športnega društva,« je de-
jal predsednik Silvo Zdol-
šek. S svojo izkušenostjo 
nam precej pomagajo tudi 
starejši člani. Tisti, ki so 

postalo tradicionalno. V 
društvu uspešno delujeta 
tudi šahovska sekcija, strel-
ci, zdaj ko bodo dobili še 
novo športno asfal t i rano i-
grišče pa se nam odpirajo 
še možnosti za ponovno o-
živitev rokometa, razvoj 

kanalizacijo v kra ju , asfal-
tirali še 8 k m cest, uredili 
javno razsvetljavo ter na-
peljali vodovod v gospo-
dinjstva, ki ga še nimajo. 

»Vseh teh del ne bomo 
mogli sami rešiti v dogled-
nem času brez ustrezne 
družbene pomoči. L jud j e 
tod nočejo zaostajati . Hoče-
jo v korak z drugimi. Pre-
pričan sem, da bodo pod-
je t ja v pr ihodnje še bolj 
pomagala pri u re jevanju 
kra ja , k j e r živijo njihovi 
delavci. To je porok, da bo-
mo svoj cilj dosegli in si 

Tile učenci so se fotografirali še v prosvetnem domu, morda za slovo . . 
redih ne bodo tako stisnejni. 

V novih raz-

Zdravko Novak 

bili pred leti glavni nosilci 
športne dejavnosti. 

Na jp re j so začeli z nogo-
metom, ker so zanj imeli 
pač pogoje — igrišče. Na 
njihovo pobudo so lani or-
ganizirali medobčinsko tek-
movanje V nogometu, ki bo 

košarke in malega nogome-
ta. Seveda pa vol ja in zag-
nanost nekaterih posamez-
nikov nista dovolj. »Lahko 
rečem, da se društvo v 
glavnem samo financira, j 
Denar za drese, žoge, mre- 1 

že gre iz naših žepov, ne-
k a j opreme pa so nam dali 
tudi nogometaši Ljubnega. 
Letos smo sicer dobili do-
tacijo od športne zveze za 
telesno kulturo Mozirje, 
vendar smo ves denar pu-
stili za izgraditev ploščadi. 
S tem, ko bomo dobili novo 
športno igrišče pa naše že-
l je še niso potešene. Smo 
tudi brez prostorov, k je r bi 
lahko imeli svojo društve-
no pisarno, se sestajali pa 
morda v n j e j tudi shran je -
vali drese in drugo opre-
mo. Zdaj imajo sestanke 
navadno kar v vaški gostil-
ni.« 

Izbrali so si že tudi pro-
stor, ki pa bi ga delili sku-
pa j z mladinsko organiza-
cijo. Tudi ti n imajo pri-
mernega prostora za shaja-
nje. Upajo, da se bo zdaj, 
ko so se šolarji preselili 
v novo šolo, v prosvetnem 
domu tudi za nj ih našel 
kakšen kotiček. 

Kot smo že omenili, je 
zelo delovno v k r a j u tudi 
prosvetno društvo, ki ga u-
spešno vodi Ivan Staršek. 
V letošnjem polet ju so pri-
pravili dve igri, ki sta med 
prebivalci vzbudili veliko 
zanimanja . 

»Ljudje zelo radi hodijo 
gledat stare l judske igre,« 
je pristavil Ivan Staršek, ki 
ima tudi vlogo režiserja. 
»Čeprav dvorana sprejme 
400 gledalcev, jih je pri 
zadnji predstavi neka j osta-
lo pred vrati . Zelo radi bi 
imeli še eno predstavo. 
Vendar ne vem, če bo šlo, 
ker ni igralcev. Začela se 
je šola in mladi so odšli od 
doma.« 

Takšno je živl jenje v 
Krajevni skupnosti Rečica 
ob Savinji, k j e r živi več kot 
dva tisoč ljudi. Vendar n j i -
hovih problemov, želja tudi 
po občinskem prazniku ne 
bo zmanjkalo. Še precej 
mora jo narediti . Uredili bi 
radi dokončno prepotrebno 

ustvarili lepši jutrišnji 
dan,« je ob koncu še deja l 
predsednik kra jevne skup-
nosti Ivan Jera j . 

Silvo Zdolšek 

Dopisujte 

in 

sodelujte 
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n a š č a s 



29 
Prepričan je bil, da bi 

njegova mati, če bi jo 
spoznala, dobila čisto 
drugačno sliko o njej . 

Gospa Tamps ga ni 
hotela prekinjat i z vpra-
šanji, ker je hotela sliša-
ti vse do konca. Kmalu 
je nadaljeval s pripo-
vedjo. Nadaljeval je s 
pripovedovanjem tam, 
k je r se je ustavil, tam, 
ko se je vrnil iz vojske 
domov. 

Prva briga mu je bila, 
ko je slekel uniformo, da 
je šel v mesto in poiskal 
Avo. Bil je nemalo pre-
senečen in razočaran, ko 
je zvedel, da se je v tem 
času poročila. Njena ma-
ti mu je povedala, da se 
je Ava poročila. Tega ni 
mogel verjeti , tako, da 
tudi ni napre j spraševal. 
Vzel je le številko n je -
nega telefona. Še istega 
dne jo je poklical. Česti-
tala mu je za odlikova-
nja, ki jih je dobil v voj-
ni, in se iskreno veselila, 
da se je vrnil živ in 
zdrav iz vojnega meteža. 

Dobro je bilo, da sta 
govorila po telefonu, da 
ni mogla videti njegove-
ga obraza in slišala škri-
pan ja zob. Zdelo se mu 
je, da se še nikoli do-
t lej ni počutil tako sa-
motno in revno v življe-
n j u kot takrat . 

Povabila ga je, n a j jo 
obišče in, da ga bo spo-
znala z možem. Ah, ne, 
tega pa ne, je pomislil. 
Ne bi se mogel vzdržati. 
Mislil je, da bi jo obi-
skal enkrat , ko bi bila 
sama doma. Ne, to pa ni 
šlo. Vedel je, da Ava ni 
take vrste ženska, ki bi 
brez moža sprejemala 
moške obiske. 

Nekako je končal ta 
razgovor in ji obljubil, 
da jo bo ponovno pokli-
cal. Tako mati, kot vsi 
ostali, ki so ga poznali, 
so tiste dni videli, da se 
je never je tno spremenil. 
Tiste dni je hodil po 
mestu kot mesečnik. Za-
to je tudi takoj kupil le-
talo, meneč, da bo lah-
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ko ušel vsemu. Toda to 
še ni bilo tisto na jhujše . 

Nekega dne je nena-
doma srečal v mestu 
Avo. Bila je noseča. To 
ga je še bolj prizadelo. 
Ponovno je skušal zbe-
žati in začel je obisko-
vati nočne lokale. Toda 
nikakor ni mogel poza-
biti ženske, katere podo-
bo je imel leta pred oč-
mi. Kmalu je zatem zve-
del, da je rodila hčerki-
co. 

Kasneje jo je ponovno 
srečal, ko je pel jala o-
troka na sprehod. Zve-
del je, da je mož v zapo-
ru. Na n j e j je videl, da 
ni srečna. Tedaj ji je za-
čel govoriti o svoji l ju-
bezni. Ničesar ni skri-
val. Povedal ji je, da si 
ne more zamisliti, da bi 
se lahko kda j poročil s 
kako drugo, ampak le z 
njo. 

— Toda Tom, jaz sem 
poročena ! . . . je vzklik-
nila tedaj . Imam otroka! 
Tega se je dobro sporni-

O B R A Č U N 

njal . To je bil ponoven 
vbod v njegovo ran jeno 
srce. Opazil je tudi, da 
je imela solzne oči, ko 
ji je govoril o svoji l ju-
bezni in hrepenenju . Po 
razgovoru mu je prizna-
la, da ga je l jubila in da 
ga še ljubi. Priznala mu 
je, da misli vel ikokrat 
nanj . Vedno jo in jo še 
moti n e k a j . . . 

Čakala ga je, da bi se 
vrnil iz vojske. 

Ona je bila revna u-
uslužbenka, katere starši 
so bili že stari in revni. 
On, Tom Tomps je pa 
sin zelo bogatih indu-
strialcev. Mati in oče sta 
ji vedno govorila, da tu 
ne bo prišlo nikoli do 
zakona in da ji to ne bi 
nikoli dovolili. Prepriče-
vala jih je in se borila, 
toda sama je bila neka-
ko prepričana, da imata 
mati in oče prav. Tako 
se ji je vsaj zdelo. 

Res je, da se ji je Tom 
nekajkra t javil z Atlan-
tilka, toda njegova napa-
ka je bila v tem, da ji 
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nikoli ni govoril in pisal 
o poroki. Tu je zgrešil. 
Toda tudi to ni bila 
glavna napaka. Ko je 
mislil nanjo, ni mislil o 
ljubezni zaradi poroke. 
Mislil je čisto ljubezen 
brez ozira na vse druž-
bene norme in zakonito-
sti. Zato je tudi mislil, 
da ga bo Ava l jubila ne 
glede na te norme. 

Kar se tiče n je same, 
se v tem ni niti zmotil. 
Toda Ava ni bila sama. 
Starše je imela rada. V 
času vojne se je pa ne-
nadoma vse podražilo in 
življenje je bilo težje iz 
dneva v dan. Delala je 
dopoldne in popoldne, ne 
zaradi sebe, temveč zato 
ker je morala preživlja-
ti tudi svoje starše. Pa 
čeprav je še tako delala, 
so padali iz dneva v dan 
v vse večjo revščino. 

Najpre j je težko zbo-
lel oče, nato pa še mati. 
Znašli so se v slepi ulici 
brez kakršnega koli iz-
hoda. Razni l judje, raz-
ni ženitveni kandidati so 

jo prosili za roko. Vse je 
odbila. Jeff jo je pa do-
besedno nadlegoval vsak 
dan. Nenehno ji je po-
nuja l pomoč. Neka jkra t 
je prinesel posebna zdra-
vila za očeta in mater. 

Ni imela niti časa niti 
možnosti, da bi zvedela 
ka j več o njem. Pravza-
prav niti ni vedela, k a j 
dela. Menda je bil za-
stopnik nekaterih veli-
kih tovarn. Vedela je, da 
je imel veliko denar ja 
in da ga je brez premi-
slekov zapravljal . 

V tistih težkih časih ji 
je največ pomagal. Zla-
sti takrat , ko ji je umrl 
oče. In kako na j bi ona 
zmogla vse da ja tve in iz-
datke?! Mati je pa še 
vedno ležala težko bol-
na. 

Jeff je bil izreden ka-
valir. Nič več ni mogla 
odklanjat i njegovih že-
nitvenih ponudb. Poro-
čila se je, ne zato, ker ga 
je ljubila, temveč iz či-
ste zahvale, ker ji je ta-
ko izdatno pomagal v 
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dneh največjega t rpl je-
nja. Ni pomislila na to, 
da takšni zakoni večino-
ma niso srečni. Proti 
n j e j je bil zelo pozoren. 
Kmalu je pa opazila ne-
katere malenkosti, ki ji 
niso ugajale, in začela 
sumiti. J e f fa so zaprli, 
ker so ga sumili, da je 
bil vpleten v nekakšno 
nepošteno zadevo. Kma-
lu so ga izpustili. Govo-
ril je, da so se zmotili in 
da n imajo nobenih do-
kazov ter da so se mu 
na policiji na jv l judne je 
opravičili, ker so ga po-
motoma zaprli. 

Zaradi tega je Jeff 
ostal brez zaposlitve. 
Nič več ni zaslužil. Kot 
je govoril, je živel od ne-
katerih dolgov, ki so 
mu jih sedaj vračali l ju-
d je iz mesta, ki jih sploh 
ni poznala in je prvič 
slišala zanje. Ni imela 
časa, da bi ugotavljala, 
ali je res ali ne. Bilo ji 
je težko. In tudi sedaj ji 
je težko. Jeff je ponov-
no v zaporu. 

Ponudil ji je, da ji po-
sodi toliko denar ja , ko-
likor ga potrebuje, ne 
glede na to, ali mu ga bo 
lahko vrnila. Prosil in 
rotil jo je, n a j spre jme 
neizpolnjen ček, na ka-
terega bi lahko sama 
napisala znesek in dvig-
nila denar. Prepričeval 
jo je, da to ne predstav-
lja zanj nič, da je ma-
lenkost. Govoril ji je, da 
je ta denar prištedil v 
času vojne, ko ni zapra-
vil niti dolar ja in da ne 
ve k a j n a j bi počel z 
nj im. Prepričeval jo je, 
da to ni podedoval po o-
četu, ampak da je to 
njegov denar, ki ga je 
zaslužil. 

Ava pa ga ni hotela 
niti slišati. Videl je, da 
je zelo skromno oble-
čen. 

DALJE PRIHODNJIČ 

********* 

MMTSM 

JANKO BIDER 

V Rečici ob Savinji so 
Gornjesavinjčani na osred-
nji prireditvi zaključili 
praznovanje občinskega 
praznika. Pred novo šolo, 
ki je rezultat trezne odlo-
čitve ljudi, je bil kulturni 
spored, k je r je sodelovala tu-
di domača godba na piha-
la. Godbenike vodi Janko 
Bider. 

• Povedali so nam, tova-
riš Bider, da ste navdušen 
glasbenik. Koliko časa se 
že ukvar ja te z igranjem? 

Bilo je leta 1936, ko sem 
v Veržeju pri Ljutomeru 
začel igrati trobento. Od ta-
kra t naprej pa je glasba 
moja nepogrešljiva sprem-
ljevalka. 

• Ste poklicni glasbenik? 

Ne, sem samouk. Med 
tem časom, kar se ukvar-
jam z glasbo, sem sicer obi-
skoval neka j tečajev, tako 
da sem tudi strokovno pod-
kovan. Največ izkušenj pa 
sem dobil v življenju, z ne-
nehnim igranjem in zadnja 
leta tudi pri vodenju godbe 
na pihala. 

• Koliko let že vodite 
godbo iz Rečice? 

Zdaj mineva sedmo leto, 
odkar smo v Rečici ob Sa-
vinji ustanovili godbo. Od 
tedaj dal je sem tudi vodja 
te godbe. Moram povedati, 
da je naša godba edina v 
mozirski občini. Sa j se u-
radno imenuje godba na 
pihala občine Mozirje iz 
Rečice ob Savinji . 

• Ker ste edini godbeni-
ki v občini, prav gotovo ni-
mate težav? 

Težave so. Toda ne to-
likšne, da godba ne bi mo-
gla redno nastopati. Ker 
smo pač občinska godba, za 
nas gmotno skrbi občinska 
zveza kulturnoprosvetnih 
organizacij. Veliko skrbi za 
našo godbo mozirski župan 
Jože Deberšek, izredno pri-
zadevna in skrbna pa sta 
tudi Rudi Kuhar in Maks 
Vester. 

• K a j pa godbeniki? 

Zelo so prizadevni in sem 
z nj imi zadovoljen. Smo 
pri jatel j i in se dobro razu-
memo. Menim, da kar do-
bro igramo. Moja želja je, 

da bi godba dobila pravega 
kapelnika in da bi se vanjo 
vključilo čim več mladih 
godbenikov. 

• Zvedeli smo, da ste bili 
da l j časa v part izanih oseb-
ni kurir Tonetu Boletu, ki 
je sedaj predsednik repub-
liškega zbora skupščine 
SRS. Kakšni spomini vas 
vežejo na n jega? 

Bil sem partizan in med 
drugimi nalogami sem o-
pravl ja l kurirske posle za 
tovariša Boleta. Še sedaj se 
dobro poznava in kadar se 
srečava, si tovariško stisne-
va roko ter mars ika j po-
kraml java . Veliko je spo-
minov, lepih in hudih. Na j -
bolj se spominjam, da me 
je tovariš Bole vedno po-
hvalil, kadar sem mu sku-
hal žgance. Ko so bili sku-
hani, je dejal : »Radko — 
to je moje partizansko ime 
— ne vrzi vstran vode. Na-
drobil bom kruha in oba 
bova imela dvojni ,fruštik'.« 
Sicer pa je bil strog, tako 
kot je danes. Največja n je-
gova vrl ina pa je, da se ve-
dno zavzame za človeka. 

Dvignjeni palci ob cesti 
Z roko narahlo pomahaš v zapestju, s palcem pokažeš 
v željenb smer in avtomobil se ustavi. Izrečeš še nekaj 
besed: me vzamete . . . in že se pelješ. Tako bi izgledal 

idealen avtoštop. Vendar vedno ni tako. Nasprotno, ze-
lo redko se zgodi, da se že po nekajminutnem mahanju 
odpelješ. Nekateri vztraineži čakajo tudi po več ur, 
mnogi pa se po enkratnem dolgem čakanju in mahanju 
zavedno odrečejo Stopanju. Drugi pa vztrajajo, ker jim 
je v veselje, da bi se udobnejše peljali, prihranili kak-
šen dinar . . . Pomešali smo se med štoparje in jih vpra-
šali, zakaj mahajo. 

panje mi ni nikakršen 
konjiček. Ce voznik u-
stavi, pr ihranim kakšen 
dinar, poleg tega pa se 
še udobneje pel jem kot 
na avtobusu, ki so sko-
r a j vedno polno nabiti. 
Letos štopam bolj malo, 
ker imam mesečno kar -
to. Lani, ko sem bil v 
internatu, sem pa kar 
redno, ob koncu vsakega 
tedna, ko sem šel do-
mov. Iz Velenja proti 
Celju vozniki ne ustav-
l ja jo radi. P re j dobiš, če 
štopaš iz Petrovč v Ve-
lenje. Sploh pa se mi 
zdi, da vozniki s celjsko 
registracijo . niso preve-
liki l jubitelji štoparjev. 
Zgodilo se mi je že, da 
sem čakal šest ur, pre-
den se me je usmilil ne-
ki voznik. 

MARKO COKAN: Sta-
nu jem v Celju, v Vele-
n je pa hodim v šolo. Što-

MILAN CERAR: Po-
poldne imam prosto pa 
sem sklenil, da grem v 
Celje po knjige, ki jih 
potrebujem za šolo. Z 
avtobusom ne grem, ker 
je zdaj grozno vroče, pri-
hrani l si bom pa tudi 
denar za vožnjo. Štopam 
kar pogosto. Navadno ob 
petkih, ko grem iz Vele-
nja, k j e r sem v šoli, do-
mov v Ljubno. Doslej 
sem imel še vedno srečo, 
da se je mojega vz t ra j -
nega mahan ja usmilil 
kakšen voznik. So pa tu-
di takšni vozniki, ki ni-
koli ne ustavijo. Verjet-
no se bojijo, da bi v pri-
meru nesreče odgovarjali 
za morebitne poškodbe ra j e ustavljajo. A zakaj? 
štoparja, Zdi se mi, da Ne vem. Ne morem re-
vozniki dekletom veliko či, zakaj . 

poskusil pa mi ni nihče 
ustavil. Zato sem takra t 
dejal, r a j e na avtobus 
kot pa na štop. Nocoj 
sem spet poskusil. Imel 
sem srečo, da sem nale-
tel na vas. Ce ne bi de-
lali ankete, ver jetno ne 
bi nihče ustavil in spet 
bi izgubil voljo do ustav-
l janja . Zda j bom pa še 
štopal. Pa ne zaradi de-
nar ja .Ce bo sila. Tudi vas 
nisem ustavil zato, ker 
ne bi imel denar ja . Le 
avtobusa ne bo še kakš-
no uro. Pa sem si mislil, 
mogoče le dobim štop tu-

| di jaz mislim, da imajo 
• dekleta več sreče. Mi-

slim, da nekateri moški 
MIRAN VERDEV: Do- fantom sploh nočejo u-

slej nisem še nikoli što- stavljati . Z a k a j ? . . . Te-
pal. Samo enkra t sem § a n e b i m ° S e l r e c i -

BRANKO BEVK: Zelo 
pogosto štopam. Največ 
ob koncu tedna, ko grem 
domov v Idrijo. Za u-
s tavl janje se odločim v 
glavnem zato, ker ni-
mam iz Velenja domov 
najbol jš ih zvez, pr ihra-
nim pa si tudi potne 
stroške. Doslej sem imel 
še vedno srečo, da me je 
kdo pobral. Res pa je, da 
sem neka jk ra t že ka r 
precej dolgo stal ob ce-
sti. Med letošnjimi po-
čitnicami sem štopanje t̂ S 
preizkusil tudi po Nem-
čiji. Veliko pre j sem do-
bil, kot pri nas. Ne vem, 
morda je š topanje v dru-
gih državah bolj razvito. 
Mislim pa, da pri nas v bolje poznajo f inančne 
glavnem ustavl ja jo tisti, težave učencev, dijakov 
ki so tudi sami bili pred itd. 
leti štoparji, ker pač na j -



ZAUPANJE IN SODELOVANJE 
Zgodaj z ju t ra j , ko je še megla obkrožala poti, smo se od-
pravili na pot proti sanatori ju Ravne pri Šoštanju. Tu so 
bolniki, ki na jde jo poleg zdravstvene oskrbe tudi miren 
kotiček, k jer jih ne moti h rup vsakdanjega življenja. 

Pot nas je vodila skozi 
Šoštanj po lepi, lahko bi 
rekli skoraj poljski cesti, 
vendar asfaltirani. Po n j e j 
smo tudi prispeli v Ravne. 
Vendar pa nismo odšli v 
center te vasi, sa j nam je 
bil cilj našega obiska dosti 
bliže. Že kar na začetku va-
si smo opazili na hribu 
skrito med drevjem stavbo, 
od katere se je videla zara-
di krošenj dreves samo 
streha. To tudi ni čudno, 
sa j jo obdaja lepo ure jen 
park, v n jem pa se bohoti-
jo različna drevesa. Po le-
pi, s peskom posuti stezi in 
nazadnje po stopnicah, smo 
prispeli do sanatori ja in 
tam našli upravnika Ivana 
Gusiča in glavno sestro Ta-
t jano Dimitrovič, ki sta bi-
la pr ipravl jena odgovarja-
ti na vprašanja . 

Na jp re j je upravnik Ivan 
Gusič povedal neka j tudi o 
sebi. Preden je sprejel služ-
bo upravnika sanatorija, je 
bil šef za zdravstvo in so-
cialno politiko v Šoštanju. 
Tako je vsa leta svoje služ-
be posvetil temu področju, 
in služba v sanatori ju za 
njega ni bila nova. To služ-
bo je nastopil takoj ob u-
stanovitvi sanatori ja. Le-ta 
pa obstaja že od leta 1963 
in je takra t začel tudi 
sprejemati prve bolnike. Se-
veda je zgradba stala že 
prej, vendar nihče ni vedel 
za k a j jo n a j uporabi. Ta-
ko je služila v razne name-
ne. Zaradi tega pa so v n j e j 
prebivali tudi različni l jud-
je in ko jo je prevzela bol-
nica Celje, je bila v neza-
vidlj ivem stanju. Tako so 
za adaptacijo takra t pora-
bili okoli 600.000 dinarjev. 
Seda j pa je zgradba ureje-
na in udobna, da se bolniki 
lahko počutijo kot doma. 

V sanator i ju imajo 28 
s tandardnih in pet pomož-
nih postelj, če je več pa-
cientov. Tako je skupna 
posteljna kapaciteta 33 po-
stelj. Dnevna oskrba pa-
cienta znaša le 117 dinar-
jev. To je glede na vso o-
skrbo in nego, ki jo je bol-
nik deležen, malo. Sa j so v 
ceno vračunane poleg hra-
ne tudi razne druge storit-
ve. Seveda pa tega ne pla-
čujejo bolniki niti njihovi 

svojci, temveč zavod za 
zdravstvo. 

Sanator i j Ravne si je znal 
tudi sam prav lepo poma-
gati. Imajo namreč precej 
velik vrt, na katerem pri-
delajo vso zelenjavo in za-
čimbe, ki jih potrebuje jo v 
kuhinj i . Poskrbijo tudi za 
ozimnico in pripravi jo raz-
ne sokove in kompote. U-
rejene imajo tople grede, 
tako da jim zelenjave pozi-
mi ne zmanjka. Lep pogled 
nudi cvetličnjak, ki ga po-
zimi ogrevajo, tako da tu-
di v zimskem času obkro-
žajo bolnike cvetice. 

V sanatori ju n imajo red-
nega zdravnika, pač pa ho-
di k n j im dvakrat tedensko 
zdravnik iz Vojnika. Prav 
gotovo bi bilo dobro, da bi 
bil v Ravnah stalno zapo-
slen zdravnik, sa j bi mu 
tako ostalo več časa za pro-
učevanje bolnika in njego-
vega zdravja. V sanator i ju 
je vsega skupaj zaposlenih 
sedemnajst ljudi. Od tega 
štiri medicinske sestre. Ko 
smo glavno sestro Tat jano 
Dimitrovič, ki je tu že od 
leta 1965, vprašali kako 
zdravijo bolnike, kakšne 
vrste bolnikov imajo in ka-
ko navežejo stike z njimi, 
je na vprašanje prav rada 
odgovorila. Verjetno tudi 
paciente n jena prijaznost 

! prav tako takoj pridobi, 
kakor je nas. 

Zvedeli smo, da imajo v 
Ravnah tri vrste bolnikov. 
Tu so nevrotiki. Ti l jud je 
so v dobi, ko se njihovo 
življenje začne spreminjat i . 
To se pravi, so v dobi šti-
ridesetih do petdesetih let, 
ko čutijo, da se je nj ihova 
us tvar ja lna moč v glavnem 
že potrošila in si hočejo do-
povedati, da družbi niso 
več potrebni. Zapadejo v 
težko psihično stanje, sploh 
še, če doma n imajo koga, 
ki bi jih od tega miš l jenja 
odtegnil in tako poma-
gal, da ne nastopi nevroza. 

Vendar pa so tu tudi bol-
niki, katerih bolezen ne na-
stopi v določenih obdobjih, 
ampak v vseh starostih. To 
so psihotiki in nj ihova bo-
lezen je tudi dosti težja kot 
pri nevrotikih. 

Je pa še ena vrsta bolni-
kpv, katerih bolezen je da-
nes problem celotne druž-

be — alkoholiki. Vemo, da 
imamo v Sloveniji registri-
ranih okoli 20.000 alkoholi-
kov, nihče pa ne ve prave-
ga števila, sa j je veliko ta-
kih, za katere ne vemo. V 
Ravne pr iha ja jo na zdrav-
l jen je iz Vojnika predvsem 
taki alkoholiki, ki so na 
najboljš i poti k okrevanju. 
Ta počitek v Ravnah j im 
je nekakšna nagrada pred 
odhodom domov, ker so po-
kazali toliko t rdne volje in 
samodiscipline. 

Dimitrovičeva je pred to 
službo delal na nevrološkem 
oddelku v Ljubljani , tako 

Ivan Gusič, upravnik sana-
torija Ravne 

da ima že tudi ona precej 
prakse z vsemi temi bolni-
ki. V Ravnah vpliva na 
zdravje bolnikov tudi oko-
lje in odnosi med nj imi ter 
službenim osebjem. Okolje 
v katerem živijo, spominja 
bolj na družinsko kot pa na 
bolniško. Odnosi med njimi 
in osebjem so, lahko bi rek-
li, pri jatel jski in podcenje-
van ja ali kakršnekoli dru-
ge oblike nerazumevanja, 
ki bi bolnika lahko zaradi 
njegove bolezni prizadela 
in ga mogoče pahnila na 
začetek zdravl jenja ni. 

Bolniki imajo na razpo-
lago knjižnico, zvečer pa 
lahko gledajo tudi televi-
zijski program. Imajo tudi 
bife. v katerem si lahko na-
bavijo cigarete, sokove in 
razne druge malenkosti. 
Vse, razen alkohola seveda. 
Kaj t i le-ta ne bi škodil sa-
mo tistim, ki se zdravijo 
zaradi alkoholizma, temveč 
tudi vsem drugim, ker al-
kohol vpliva na živčevje. 

Po vsem sanatori ju visijo 
na stenah tudi izredno lepe 

slike. Dimitrovičeva je po-
vedala, da ni niti ena od teh 
kupljena, ampak so vse de-
lo njihovih pacientov. Na j -
več slik predstavlja ravno 
sanatorij . 

V Ravnah zdravijo pa-
ciente tudi z delovno tera-
pijo. Z ženskami dela Ta-
t j ana Dimitrovič, z moški-
mi pa upravnik Ivan Gu-
sič. Delovne terapi je so o-
proščeni samo zelo stari 
bolniki, taki, ki presegajo 
sedemdeseto leto starosti in 
pa somatski bolniki. Tera-
pi ja za ženske obsega pred-
vsem ročna dela, delo v ku-
hinj i in na vrtu, medtem ko 
se moški ukva r j a jo z vzdr-
ževalnimi deli. V zimskem 
času, ko morajo paciente 
prav tako zaposliti, vendar 
jim morajo naj t i delo v hi-
ši, pa jih zaposlijo na drug 
način. Pletejo razne košari-
ce, izdelujejo pasje utice in 
ptičje hišice in še druge 
stvari. Material nabavi bol-
nica v Vojniku, kateri sa-
natori j vse te narejene 
stvari tudi pošlje. Bolnica 
ima namreč svoje kupce, ki 
to kupijo. Tako pacienti v 
Ravnah ustvari jo na leto o-
koli 10.000 dinarjev. S temi 
sredstvi in pa tistimi, ki so 
jih ustvarili bolniki v Voj-
niku, v Vojniku so adapti-
rali staro zgradbo, uredili 
delavnice in nabavili nove 
stroje. Tako tudi bolniki 
pomagajo izgrajevati svojo 
bolnico. 

V Ravnah držijo pacien-
te največ dva meseca. Se-
veda so tudi izjeme, vendar 
pa so to taki bolniki, ki se 
le redkokdaj vrnejo v do-
mače okolje, ker ta škodu-
je nj ihovemu psihičnemu 
s tanju in v n jem ne znajo 
živeti. To so bolniki, ki ve-
čino svojega živl jenja pre-
bijejo po sanatori j ih in bol-
nicah. Kaj t i pri nas ni zavo-
da, ki bi bil samo za te bol-
nike in tako se mora jo seli-
ti iz enega v drug kra j . To 
družbo ogromno stane in 
ver je tno bi bilo ceneje, za 
takšne bolnike in njihovo 
s tanje pa boljše, če bi ime-
li svoj dom. Tam bi , bili 
vedno v enem okolju, tako 
pa se morajo znova in zno-
va pri lagajati novemu. 

Včasih se v sanatori ju 
zgodi, da kakšen bolnik po-
begne. Ta največkrat odide 
domov. Vendar se bo vrnil 
nazaj že po neka j dneh, ker 
se mu bo s tanje poslabšalo, 
ali pa mu bo domače oko-

lje pomagalo, da bo popol-
noma ozdravel. 

Tako je naš pogovor po-
tekal predvsem o bolnikih, 
nj ihovemu počutju v sana-
tor i ju v Ravnah in o nj iho-
vem delu. Lahko rečemo, 
da imajo tu res vse, kar 
bolnik potrebuje in kar jim 
lahko nudijo. Da pa so v 
tem okolju srečni in zado-
voljni smo videli tudi pri 
bolnikih samih, ki z zado-
voljstvom opravl ja jo svoje 
delo, nj ihov odnos do soto-
varišev in službenega oseb-
ja pa je sproščen. Tudi sa-
mi se zavedajo, da, ko bo-
do zapustili sanatori j in se 
vrnili domov, se bodo mo-

Naš sodelavec Pepi Mi-
klavc, ki je bil tudi sluša-
telj te politične šole, je spo-
ročil, da se je šole udele-
žilo 430 mladinskih aktivi-
stov iz Slovenije in zamej-
stva. Slušatel j i so bili raz-
del jeni v 8 skupin, tako da 
so se lahko obenem izobra-
ževali različni profi l i mla-
dinskih aktivistov. V šoli 
pa so bile organizirane tud i 
javne t r ibune, na kater ih 
so sodelovali Sergej Kraig-
her, Stane Dolanc in dr. An-
ton Vratuša. Sodeloval j e 
tudi predsednik ZM Jugo-
slavije Vladimir Maksimo-
vič, ki je govoril o sociali-
stični mladini in odgovar ja l 
na številna vp rašan ja . 

Predsednik ZMS Ljubo 
Jasnič je našemu sodelav-
cu Pepi ju Miklavcu po kon-
čani šoli povedal: »Ne sa-
m o tedenska politična šola, 
ki je bila v Vikrčah pr i 
Ljubl jani , pač pa celotna 
dejavnost ZMS, ki se odvi-
ja od prve seje republiške 
konference, teče v pripra-
vah na deveti kongres mla-
dine. Nedvomno je politič-
na šola bila eden od bistve-
nih elementov v teh pr ipra-
vah. Mlladi so s svojo šte-
velčno udeležbo v politični 
šoli iznenadili. Občinske 
konference ZMS so z res-
nim pr is topom upravičile 

1 zaupanje . Čeprav je neka j 
iz jem, smo z odzivom zado-

rali spoprijeti s težavami, 
ki jih tu ne srečujejo. 

Ivan Gušič pa je v na-
šem pogovoru tudi pouda-
ril, da so tako lepi in ure-
jeni odnosi posledica razu-
mevanja med centralno 
bolnico in TOZD Ravne, 
sa j vlada med nj ima popol-
no zaupanje in sodelovanje. 

Na koncu smo se poslo-
vili od sanatori ja v Rav-
nah in njegovih prebival-
cev. Bili smo zadovoljni s 
tem kar smo videli in v nas 
se je porodila želja, da bi 
bilo pri nas še več takih u-
stanov, ki bi za te bolnike 
skrbele s takim razumeva-
n jem in požrtvovalnostjo. 

voljni. Tudi slušatelj i so 
pokazali zan imanje na pre-
davanj ih . Kl jub poznim ve-
černim .tribunam, so se na-
s lednjega dne že zgodaj 
z j u t r a j udeležili rednih pre-
davanj . Velik s t imulans za 
naše mladinske aktiviste, 
je tudi s rečanje s pomemb-
nimi političnimi in družbe-
nimi osebnostmi. Veseli 
smo, da so se predavatel j i 
odzvali na šemu vabilu. Nji-
nj ihova izvajanja, so bila 
med mladimi udeleženci 
hov neposredni pris top in 
toplo spre je ta in menim, 
da so tudi oni odšli iz mla-
dinske politične šole zado-
voljni in z lepimi vtisi.« 

OBVESTILO 
B R A L C E M 

Prejšnj i teden nismo 
mogli izdati našega čas-
nika zaradi redukcij e-
lektrične energije. Zara-
di zapoznelosti so neka-
teri sestavki, ki smo jih 
pripravili že prejšnj i te-
den, nekoliko odmak-
njeni od dogodkov. Za-
to izdajamo današnjo 
številko v povečanem 
obsegu. Uredništvo 

MLADINSKI AKTIVISTI 
V POLITIČNI ŠOLI 

Republiška konferenca ZMS je za mladinske aktiviste 
pripravila tedensko intenzivno politično šolo. V šoli so 
bili iz velenjske občine Ciril Grebenšek, Vlado Vidcm-
šek, Jože Hudales in Andre j Šile kot predstavniki občin-
ske konference ter Jože Mastnak iz rudnika, Srečko 
Kran jc iz Gorenja in Ivan J e r a j iz komunalno obrtnega 
centra. 

V 
Našli smo ga v razredu 

med tropom čebljajočih u-
čencev. Roke so se dvigova-
le, glasovi spraševali, on pa 
je čisto mirno stal med nj i-
mi in jim razlagal skrivno-
sti r isanja. Prav nič se ni 
razbur ja l zaradi klepeta, ki 
je napolnjeval razred in niti 
enkrat ni povišal glasu. 
Verjetno ga morajo imeti 
otroci zelo radi, sem pomi-
slila. 

Mogoče ste že uganili ko-
ga vam mislim ta teden 

predstaviti. To je Lojze Za-
volovšek, akademski slikar. 
In tudi predstavila ga bom 
kot umetnika, ne pa kot 
profesorja r isanja, ki uči u-
metnosti svoje učence na 
osnovni šoli Gustava Šiliha 
in di jake na velenjski gim-
naziji. 

Njegov stisk roke je bil 
krepak in prijateljski, n je -
gove oči, ki so včasih svet-
lo, včasih temno modre, pa 
prisrčne. Srebrne niti v la-
seh mu daje jo še bolj mla-
dostni videz in ne poudar-
ja jo njegovih petinštiride-
set let. 

Takole je Lojze Zavolov-
šek začel pripovedovati svo-
jo življenjsko zgodbo. 

»Po rodu sem Radmirčan 
iz družine, k j e r je bilo tr i-
najs t otrok. Jaz sem bil dru-
gi po vrsti. Oče je bil tesar 
in je vseskozi delal in skr-
bel samo za številno druži-
no, mati pa je delala na po-
sestvu in skrbela za gospo-
dinjstvo in nas otroke. Ko 
se je začela vojna, je bila 
pri nas neke vrste postojan-
ka in kot petnajst leten fan t 
sem bil mladinsko organizi-

ran. Da sem se lotil r isanja, 
je predvsem očetova zaslu-
ga. On je bil namreč čebe-
lar in dobro risal. Slikal je 
panjske končnice in kasne-
je Žnidaršičeve panje, jaz 
pa sem mu postopoma začel 
pomagati. Oče mi je daja l 
nasvete in bil prvi, ki me je 
uvaja l v skrivnosti sl ikanja. 
Da pa sem potem začel o-

nižji gimnaziji v Slovenskih 
Konjicah kot profesor li-
kovnega pouka. Leta 1959 
pa sem prišel v Velenje in 
poučeval že na takratni 
stari šoli.« 

Kar težko se je odtrgal 
od spominov na študentska 
leta. Čeprav zanj niso bila 
lahka, je vendarle ostalo 
mnogo lepih spominov, ki 

Lojze Zavolovšek 
biskovati srednjo umetniško 
šolo v Beogradu, je pred-
vsem zasluga nekega oficir-
ja, ki je opazil moj talent, 
ko sem bil na odsluženju 
triletnega vojaškega roka v 
Beogradu. Ta je tudi posre-
doval pri poveljstvu, da so 
mi omogočili š tudij na tej 
šoli. Kasneje sem opravil 
sprejemni izpit na akademi-
ji v Beogradu in začel s štu-
dijem. Postal sem tudi šti-
pendist takratnega celjske-
ga okraja. Leta 1956 sem a-
kademijo končal, vrnil v 
Slovenijo in se zaposlil na 

se jih bo vedno rad in z ve-
seljem spominjal. Prekiniti 
sem ga morala ob obnav-
l j an ju spominov, ob kate-
rih se je včasih veselo na-
smehnil, da so se mu okoli 
oči naredile drobne gubice. 
Hotela sem namreč vedeti 

• še več o njegovem umetni-
; škem življenju. 

»Kot umetnik, ki sem 
med službo največ v zapr-
tem prostoru, se potem iz-
redno rad podam v naravo 
in jo upodabljam,« je na-
daljeval Lojze Zavolovšek. 
»Sploh še, ker se v n j e j 

sprostim in ker naša Sa-
vinjska dolina še ni prika-
zana, še ni umetniško ob-
delana. Na j r a j e pa delam 
olja in akvarele. Težko bi 
se odločil, kateri način sli-
kan ja mi je ljubši. Sem tu-
di član društva slovenskih 
likovnih umetnikov že od 
leta 1959 in član skupine 
koroških umetnikov. Prav 
tako sodelujem na vseh 
društvenih razstavah, ki so 
v Celju in Ljubljani .« 

Vendar pa je imel Lojze 
Zavolovšek že precej samo-
stojnih razstav, ki jih je ve-
čina kritikov tudi dobro o-
cenila. Tako je imel samo-
stojne razstave v Beogradu, 
Slovenskih Konjicah, Slo-
venj Gradcu, v Celju, Ve-
lenju, Šoštanju, na osnovni 
šoli Ljubno in v Trbovljah. 
Sodeloval pa je tudi na 
skupinskih razstavah, ki so 
bile v Velenju, Slovenj 
Gradcu, Celju, Mariboru, 
Ljubljani , Beogradu, Spli-
tu, Labinu, Rogaški Slatini, 
Voitsbergu in Celovcu. Vse 
to Lojze ni omenjal. Obdr-
žal je svojo skromnost in 
veliko ra j e pripovedoval o 

svojem otroštvu in študent-
skih letih. Toda jaz sem 
vseeno naštela, kajt i zdi se 
mi, da ob tako velikem šte-
vilu razstav in poleg tega 
še uspelih, to vsekakor ve-
lja napisati. Na koncu na j 
zapišem, da je ak. slikar 
Lojze Zavolovšek na III. re-
publiški razstavi otroških 
likovnih del prejel tudi na-
grado za likovno-pedagoško 
delo. 

Ko sva se poslavljala, so 
se otroci, ki so vneto pre-
našali svojo fantazijo na 
papir, vmes pa seveda kar 
preveč razigrano diskutira-
li, umirili. Njihove roke so 
dvigovale liste, ki so bili 
porisani, da bi prejeli poh-
valo ali pa kritiko svojega 
profesorja — akademskega 
sl ikarja Lojzeta Zavolov-
ška. 

N A S 
Z N A N E C 



S K E G A RUDNIKA 

Velika samoupravna zavest ^ | | 
Kljub temu, tla je pred velenjskimi rudarji ena sama 
misel, želja, zahteva — nakopati je treba še več premo-
ga, je bilo v sredo, 12. septembra na rudniku praznično 
razpoloženje. Pa čeprav je bil delovni dan kot druge 
dni. Z izvolitvijo predstavnikov v organe upravljanja in 
delavskega nadzora v posameznih temeljnih organiza-
cijah združenega dela ter v organizaciji združenega de-
la, s o rudarji končali proces združevanja dela in sred-
stev ter urejevanje medsebojnih odnosov iz razmerij 
v delovni organizaciji. 

Rudnik je bil odet v za-
stave, zvoki rudarske god-
be pa so že navsezgodaj po-
zdravili rudarje , ki so pri-
šli na ju t ran je delo. Voli-
šča so odprli že ob 4. uri, 
zaprli pa so jih ob 16. ur i 
popoldne. 

Podatki, ki jih je zbrala 
takoj po končanih volitvah 
komisija za izvedbo voli-
tev, kažejo, da so rudar j i 
pokazali veliko stopnjo sa-
moupravne zavesti, sa j je 
volilo kar 84 odstotkov 
vseh volilcev. Zaradi dopu-
stov, bolezni ali drugih u-
pravičenih razlogov se vo-
litev ni udeležilo 9,3 od-
stotka zaposlenih, neupra-

vičeno je izostalo 6,6 od-
stotka volilcev. 

V svet delegatov so izvo-
lili 30 članov in njihovih 
namestnikov, v delavsko 
kontrolo delovne organiza-
cije pa so volili 9 članov te r 
prav toliko namestnikov. 

V najviš j i posvetovalni 
in usklajevalni organ ter 
organ odločanja, svet dele-
gatov so bili izvoljeni: 
Franc Krištof, Jože Aljaž, 
Ivan Černoža, Rudi Kort-
nik, Ernest Oremuž, Emil 
Hudomalj , Karel Lah, 
Franc Pečečnik, Edo Mež-
nar, Vili Jelen, Edo Ura-
njek, Tone Javornik, Stan-
ko Rudolf, Alojz Pristov-

šek, Ciril Grebenšek, Ja -
nez Hojski, Bogomir Za-
ger, Stanko Petauer, En-
gelbert Pušnik, Štefan Bo-
rovnik, Miran Erhart , Riko 
Pirmanšek, Albin Amon, 
Marcel Medved in Milica 
Grešnik. 

V delavski nadzor orga-
nizacije združenega dela pa 
so izvoljeni: Alojz Lipnik, 
Jože Stajner , Alojz Penšek, 
Mar jan Kortnik, Karel Ko-
želj, Mar jan Karat , Viktor 
Jakob, Stane Melanšek in 
Edi Fras. 

Na prvi seji sveta dele-
gatov, ki je bila naslednji 
dan, so izvolili za predsed-
nika sveta delegatov ru -
darskega tehnika in vodjo 
zračenja ter sanacij Jožeta 
Aljaža, za podpredsednika 
pa visokokvalificiranega e-
lektr ičar ja in poslovodjo e-
lektro službe na vzhodu 
Maksa Kra jnca ter vodjo 
razvoja v ESO Vilija Jele-
ija, dipl. inž. Za stalnega 
zapisnikarja sveta delega-
tov pa so izbrali pravnega 
svetovalca Val ter ja Konča-
na dipl. pravnika. 

Drev znova sekretar 
Na rudniku lignita Velenje 
se je včera j sešel na p rvo 
sejo novoizvoljeni komi te 
organizacije zveze komuni-
stov tega kolektiva. Izvolili 
so komisi jo za kadrovska 
vprašan ja pr i komi te ju in 
stalnega zapisnikar ja , pre-
gledali pa so tud i sklepe 

konference te r se pogovori-
li o n a d a l j n j e m delu. 

Na volilni konferenci , ki 
je bila p red š t i r ina js t imi 
dnevi, so v k o m i t e izvolili 
Jožeta Albina, Draga Bede-
nika, Ivana Jana , Jožeta Ko-
la r ja , Viktorija Kovača, Jo-
žeta Krka, Franca Krivca, 
Mirka Krušnika , Rudi ja Ša-

r o n j o in F ranca Ška r jo . Za 
s ek re t a r j a so ponovno iz-
bral i Ivana Dreva. 

V petč lansko komis i jo za 
idejnoipolit ična v p r a š a n j a 
so bili izvoljeni Vili Jelen, 
Jože Krk, F ranc Lenart , 
Srečko Meh in Janez Pukl. 
V komis i jo za ekonomske 
in samoupravne odnose p a 
M a r j a n č m a k , Rudi Kort-
nik, Franc Krivec, Mihael 
Pevnik in Mile Topolovec. 

Kako bomo letos praznovali 
V velenjski občini se že 

p r ip rav l j amo na praznik, 
ki ga vsako leto slavimo v 
spomin na dogodke, ko je 
skupina part izanov v noči 
od 7. na 8. oktober ilata 1941 
napadla Šoš tan j in ga za 
neka j u r osvobodila. To je 
bilo prvo slovensko osvobo-
jeno mesto. 

Letos se bodo pr i redi tve 
začele v četr tek, 4. oktobra . 
Tega dne bodo v Velenju 
ob 17. ur i odprl i novo zgrad-
bo vzgojno varstvenega za-
voda »Gorenje«. V petek, 

5. ok tobra bo n a j p r e j ob 
16.30 v knjižnici Veienje 
otvoritev razstave »občina 
Velenje v likovni upodobit-
vi«. Pred d o m o m ku l tu re 
bo ruda r ska godba izvedla 
p romenadni koncer t , člani 
splošnega zbora občinske 
skupščine pa se bodo zve-
čer zbrali na svečani seji . 
Nas lednj i dan bodo dopol-
dan v Šoš tan ju predal i svo-
j emu n a m e n u te lovadnico 
solidarnosti , popoldne p a 
bo v Lajšah letalski mit ing. 
Ob 17. ur i bo otvori tev no-

ve tovarne konfekci je , ki jo 
j e zgradil komuna lno obrt-
ni center , ob 20. u r i zvečer 
pa bo E r a pripravi la v do-
m u ku l tu re modno revijo z 
zabavnim p r o g r a m o m . Šoš-
t an j ska organizaci ja ZB 
NOV bo v nedel jo pripravi-
la pr i spomeniku talcev žal-
no slovesnost, za tem pa bo-
do zbrani odšli na otvori tev 
ceste v Skornem. Popoldan 
ob 15. ur i b o d o v Pes ju 
upokojenci razrvili p rapor , 
obenem p a bodo tu odprl i 
o t roško igrišče. 

MOBILIZIRALI S I L E Z A ODPRAVO 
E N E R G E T S K E KRIZE 

Velenjski rudarji bodo le tos imeli 300 delovnih dni; v ja-
mi bodo tudi ob prost ih sobotah, prva tretjina pa tudi ob 
nedeljah. 

Ze takoj, prvi dan po izvolitvi, se je v četrtek, 13. septembra na velenjskem rudniku 
sešel novoizvoljeni 30-članski svet delegatov ter razpravljal o perečem energetskem 
položaju, v katerem se je znašlo slovensko gospodarstvo. Sprejeli so ukrepe, ki naj 
bi omogočili, da bi že doslej preseženo načrtovano proizvodnjo še povečali. Poleg tega 
so imenovali 5-člansko delegacijo, ki naj bi začela pogovore s predstavniki šoštanjske 
termoelektrarne o čimbolj uspešnem poslovno-tehničnem sodelovanju — združitvi 
med obema kolektivoma. 

Na seji so poudarili, da 
je dolžnost vseh rudar jev , 
da mobilizirajo vse sile in 
sposobnosti, da bi krizo 
č imprej omejili oziroma 
odpravili. Pri tem so tudi 
menili, da so kot kolektiv 
vedno izvajali svoje naloge 
kolikor so zmogli ter v 
skladu s sklenjenimi po-
godbami. Res pa je tudi, da 
so večkrat naleteli na ne-
razumevanje, še zlasti te-
daj, ko je grozilo, da bo-
do morali zmanjšat i obsto-
ječe zmogljivosti in so zato 
bili prisiljeni iskati rešitev 
v izvozu. P rav izvoz j im je 
med drugim omogočil, da 
so obstoječo proizvodnjo 
zadržali ter zgradili novi 
izvozni jašek v Pesju. Di-
rektor Ludvig Mali, dipl. 
inž. je dejal , da bodo sto-
rili vse, da bi nakopali 
čim več premoga ter s tem 
dobavljali šoštanjski ter-
moelektrarni še več premo-
ga za n jeno polno obrato-
vanje. Za to bo t reba de-
lovni čas izkoristiti do na j -
višjih možnosti. K temu n a j 
bi med drugim pripomogla 
tudi menjava rudar jev na 
delovišču, k j e r je tot mož-
no. Direktor velenjskega 
premogovnika je prav tako 
izrekel pripravljenost , da 
zmanjša jo ali celo ukinejo 
izvoz premoga, če bo to t re-
ba. Seveda bo moralo v tem 
pr imeru morebitne stroške 
V zvezi z odplačevanjem 
penalov kriti celotno slo-
vensko gospodarstvo, kar je 
bilo po besedah že obl jub-
ljeno. 

Velenjski rudar j i so v 
preteklih treh mesecih 
kerpko presegli načrtovano 
proizvodnjo, sa j so pov-
prečno na dan nakopali 
13.900 ton premoga. Načr-
tovali pa so 13.650 ton lig-
nita. Kot je bilo slišatit, bi 

morali nakopati približno 
14.000 ton premoga, da bi 
v glavnem krili vse potre-
be. Zaradi tega so sprejeli 
več ukrepov, ki bodo ve-
ljali vse dotlej, dokler bo 
problem oskrbovanja elek-
trične energije še akuten. 

Tako so sklenili, da bodo 
do nadal jn jega ob sobotah 
delale vse tri <zmene, ob 
nedeljah pa prva. S o b o t o 
nadurno delo bodo enako 
kot doslej nagrajevali s 50-
odstotnim dodatkom, za 
nedeljske šihte pa bodo ru-
dar j i dobili 100 odstotkov 
več (doslej 80 odstotkov). 
Na seji so izrekli tudi pri-
pravljenost, da bodo delali 
en prazničen dan v novem-
bru, če bo premoga še pri-
manjkovalo. S tem so na 
rudniku zbrali še sedem 
delovnih dni, tako da bodo 
letos imeli ob koncu leta 
rudar j i kar 300 delovnih 
dni. Mnogi bodo tudi brez 
dopustov, samo da bi na-
kopali čim več, zda j tako i-
skanega črnega zlata. Spre-
jeli so namreč tudi sklep, 
da lahko vsakdo, ki še ni 
izkoristil rednega dopusta, 
v tem času dela in obenem 
zahteva izplačilo ustrezne-
ga nadomestila. Tudi de-
lavci drugih temel jnih or-
ganizacij združenega dela 
lahko, če želijo in se čuti jo 
sposobne, pr i javi jo za delo 
v jami. 26 slušateljev nad-
zorniške šole pa je z veli-
kim razumevanjem spreje-
lo predlog, da šola za mesec 
dni prekine delo, slušatelji 
pa odidejo na delo v jamo. 

Poleg že omenjenega pa 
so na prvi seji sveta dele-
gatov tudi menili, da bi 
lahko neka j več premoga 
dobili, če bi izboljšali de-
lovno disciplino, ki se je pri 
nekaterih posameznikih 
nekoliko poslabšala. Glede 

tega so sprejeli naslednje 
sklepe: Vsakemu delavcu 
se prekine delovno razmer-
je, če bo neupravičeno od-
soten z dela 2 dni zapored 
ali 3 dni v mesecu. Ce bo-
do te prekrške storili de-
lavci iz oddaljenejših k ra -
jev, bodo izgubili pravico 
do tr idnevnega rednega do-
pusta, ki ga dobijo po šestih 
mesecih neprekinjene de-
lovne dobe na rudniku. 
P rav tako bodo delavci ž 
neupravičenim izostankom 
izgubili pravico do prediz-
plačila osebnih dohodkov, 
do pomoči oziroma nado-
mestila za vse oblike stro-
kovnega izobraževanja. Do-
sledno je t reba spoštovati 
sklep da tisti ki izostane z 
dela med tednom tega ne 
more nadomestiti ob nede-
l jah ali sobotah. Pri dolo-
čevanju vrstnega reda pri 
dodel jevanju s tanovanj je 
treba neupravičene izostan-
ke upoštevati kot negativni 
kri teri j . 

Eden izmed pomembnih 
odločitev četrtkove seje 
sveta delegatov velenjskega 
premogovnika je bila osvo-
jitev predloga o imenova-
n j u petčlanske delegacije, 
ki n a j bi začela prve pogo-
vore s predstavniki šoštanj-
ske elektrarne o možnostih 
za združitev obeh kolekti-
vov. V zvezi s tem so po-
udarili, da rudnik ni nikoli 
nasprotoval združitvi. Na-
sprotnto, misel je v kolek-
tivu zorela že pred leti. V 
petčlansko komisijo so bili 
imenovani: predsednik sve-
ta delegatov Jože Aljaž, se-
kre tar OZK Ivo Drev, pred-
sednik osnovne organizaci-
je sindikata Erno Rakten, 
perdsednik mladinske or-
ganizacije in predsednik 
delavskega sveta TOZD 
proizvodnja premoga. 

V RAVNAH 
SLABA ELEKTRIČNA NAPELJAVA 
V naši občini so se že začele javne razprave o predlaga-
nih ustavnih spremembah ter o izhodiščih za srednje-
ročni razvojni načrt občine do leta 1980. 

V Ravnah so o omenje-
nih dokumentih na jp re j go-
vorili na skupnem sestanku 
vseh odborov družbenopoli-
tičnih organizacij v k ra ju 
ter kra jevne skupnosti na 
sestanku, ki so se ga ude-
ležili tudi uporabniki ceste 
proti Pristavi. V nedeljo pa 
je bila v prostorih osnovne 
šole javna razprava za vse 
prebivalce. Z razvojnim na-

n a š č a a 

črtom občine je navzoče se-
znanil načelnik za gospo-
darstvo pri občinski skup-
ščini Rudi Hudovernik, o u-
stavnih spremembah pa je 
govoril član izvršnega od-
bora občinske konference 
SZDL Stane Ravljen. 

Prebivalci so z velikim 
zanimanjem sledili tolma-
čema ter povedali neka j 
problemov oziroma dopolni-
tev, ki bi jih n a j razvojni 
načrt upošteval. Tako so 
predlagali n a j program za-
jame tudi modernizacijo ce-
ste Gaberke-Ravne-Pris ta-
va. Ravenčani namreč želi-

jo povezati oba k raka asfal-
t i rane ceste, ki pelje v k r a j 
z rekonstrukcijo ceste mi-
mo šole. Zahtevo po pove-
zavi ceste u temel ju je jo s 
tem, da zdaj avtobus v bi-
stvu opravlja dvojno pot. 
Na jp re j vozi do konca ene-
ga kraka, se vrne nazaj in 
pelje spet do konca drugega 
k ra ja asfal t i rane ceste. S 
tem mora prevoziti 5 kilo-
metrov. Če bi pa uvedli 
krožno pot, bi se vožnja 
skrajšala za dva kilometra 
in pol. Izrazili so tudi željo, 
da bi v Ravne uvedli delav-
ske proge. 

Na razpravi so še predla-
gali n a j bi v srednjeročni 
progam vnesli bolj konkret-
no vprašan je kul turno za-
bavnega živl jenja v kraju . 
V programu je namreč za-

pisano, n a j bi se v bodoče 
kul tura odvijala v okviru 
šole. Zda j imajo razne dru-
žabne in kul turne prireditve 
v razredu stare osnovne šo-
le. Problem pa je v tem, ker 
n imajo odra. Zato so meni-
li, da bi sedanjemu razredu 
dozidali še dodaten prostor 
in s tem bi bilo vp rašan je 
odra odpravljeno. 

Najbol j živahna in žolčna 
razprava se je razvila o pre-
skrbi z električno energijo 
v kra ju . Poleg dejstva, da 
je neka j žic na električnih 
vodih še izpred vojnih ča-
sov, l j ud je v zadnjem času 
posta ja jo vse bolj nejevolj-
ni, ker zaradi povečane o-
bremenitve mnogi ne mo-
re jo uporabljat i raznih kme-
tijskih naprav oziroma stro-
jev, gospodinjskih strojev, 

po večerih pa ne morejo 
gledati televizijskega pro-
grama. Kl jub temu da se 
prebivalci in k ra jevna skup-
nost že dolgo zavzemajo za 
rešitev tega problema, do-
slej še niso naleteli na ugo-
den odziv pri elektropod-
jet ju, je bilo med drugim 
slišati v razpravi. V zvezi 
s tem so predlagali, da je 
t reba poleg č impre jšn je u-
reditve električnega omrež-
ja, zgraditi tudi pomožno 
t ransfomatorsko postajo na 
Krištanovem vrhu. Ob tem 
pa je t reba zapisati tudi to, 
da so l j ud j e pri odpravl ja-
n j u tega problema, kot_tudi 
pri modernizaciji cest, pri-
pravl jeni pomagati ne le z 
delom, ampak tudi z mate-
rialnimi sredstvi. In prav 
ta pripravljenost sili v to, 
da jo nekdo ne upošteva. 

Tudi razpravo o ustavnih 
spremembah so poslušali z 
velikim zanimanjem. Glede 
tega ni bilo nobenih dopol-
nitev, več pa je bilo vpra-
šanj, ki so se nanašale na 
pojasn jevanje določene vse-
bine. 

V E L E N J Č A N I 
PRIDITE 

NA J A V N O 
R A Z P R A V O 

Krajevna organizacija 
SZDL vabi Velenjčane 
na javno razpravo, ki bo 
v torek, 25. setembra ob 
18. uri v sejni dvorani 
občinske skupščine. Na 
javni razpravi bodo raz-
pravljal i o razvojnem 
načrtu velenjske občine 
do leta 1980 in o osnut-
kih zvezne ter republi-
ške ustave. Poleg tega 
pa bodo na te j javni 
razpravi govorili še o u-
stanovitvi k ra jevne 
skupnosti, ki n a j bi bila 
razdeljena na pet posa-
meznih naselij. 



L E P O L O V I Č N I U S P E H 
Nogometaši Rudar j a so že 

drugič pustili točko gostom 
na svojem igrišču. Tokrat 
so igrali neodločeno z no-
vim moštvom v SCNL iz 
Brežic 2:2 (1:1). 

Velenjčani so prvi dose-
gli gol, strelec je bil Kova-
čič. Gostje pa so kmalu na-
to izenačili 1:1. 

V drugem polčasu je bila 

PORAZ R U D A R J A 

Na p r v e m g o s t o v a n j u v novi 
sezoni so V e l en j čan i doživeli 
h u d poraz v Rogašk i Slat ini , 
k a r s 3:0. P r v i polčas j e mini l 
v s labi igri b rez zade tkov . V 
n a d a l j e v a n j u pa so se raz igra l i 
domač in i in dosegli t r i gole. 

Slaba igra Ve l en j čanov v no-
vi t e k m o v a l n i sezoni j e odraz 

igra enakovredna. Pred go-
lom so bili nevarnejši Bre-
žičani in domači v ra ta r 
Blagus se je neka jk ra t iz-
kazal. Na 2:1 je povišal De-
vič, ki je v zadnj ih minutah 
tekme zamenjal Smita. Dve 
minuti pred koncem so 
gostje z odličnim strelom 
dosegli drugi gol in neodlo-
čen rezultat 2:2. 

n e u r e j e n i h r a z m e r v k lubu , k i 
j i h bo t e r b a n a j h i t r e j e u red i t i 
in pos tavi t i nogomet na zd ra -
ve t r d n e noge . L j u b i t e l j i no-
gometa v V e l e n j u žel i jo g leda-
t i lep nogomet , k i ga igralci 
ob več j i zavzetost i l ahko poka -
že jo t ud i v consk i ligi. 

Zmaga in poraz Šoštanja 
1200 l j u b i t e l j e v j e pozdrav i lo 

p rvo zmago Š o š t a n j a v t e k m o -
v a n j u v II. zvezni ligi. P r e m a -
gali so ek ipo P r e m i u m a iz Sla-
vonskega Broda z r ezu l t a tom 
23:17 (11:11). 

V p r v e m delu j e bi la igra e -
n a k o v r e d n a . Š t e f an K a c j e do-
segel n e k a j lepih zade tkov , 
s labše p a so igral i v o b r a m b i 
in gos t j e so j i m bili e n a k o -
v redn i . P o o d m o r u so Š o š t a n j -
čani prevzel i pobudo . V do-
br ih dveh m i n u t a h so dosegli 
ka r 4 gole, s t re lec j e bil v na -
sp ro tn ih n a p a d i h Vačovnik . 
T a k o so vodil i z r ezu l t a tom 
16:12. V t em delu j e tud i o-
b r a m b a domač ih bi la odl ična. 
Posebno se j e izkazal v r a t a r 
P e j o v n i k , k i j e ob ran i l n e k a j 
n e v a r n i h s t re lov med n j i m i 

K L J U B DOBRI 
B R E Z T O Č K 

Š m a r č a n i so se dob ro u p i r a -
li domač in o m, ki so imeli po-
b u d o na igr išču. S h i t r im i na -
sp ro tn imi n a p a d i so t ud i 
Š m a r č a n i u s t v a r j a l i pr i ložnost i 
za gol, v e n d a r so bili n a p a d a l -
ci v z ak l j učn ih a k c i j a h p r e m a -
lo i zna jd l j iv i . Iz ene t ak ih si-
t u a c i j so dosegli vodi lni gol. 
n o o d m o r a so domač in i izena-
čili n a 1:1. 

V d r u g e m de lu igre so no-
gometaš i Kidr ičevega p resene-

IZBORILI TOČKO 

V 4. ko lu SNL so Š m a r č a n i 
p red svo j imi gledalci igral i ne -
odločeno z Z e l z n i č a r j e m iz 
Mar ibora 1:1. V nezan imiv i i-
gri so napada lc i obeh e n a j s t e -
ric imeli več lepih pr i ložnost i , 
ki pa j ih niso znal i izkoris t i t i . 
P rv i gol so dosegli Mar ibo rča -

k a r t r i 7 -met rovke . Razigra l i 
so se t ud i napada lc i in v zad -
n j i h m i n u t a h povsem n a d i g r a -
li goste. 

Gole so dosegl i : Met l iča r in 
Š t e f an Kac 5, S t v a r n i k in Va-
čovnik 4. P r a š n i k a r 3, R o m a n 
K a c in Kočeva r po enega . 

V t r e t j e m kolu so Š o š t a n j -
čan igral i v Sevnic i in ostal i 
b r ez točk . Domačin i so zmaga -
li z r e zu l t a t om 25:19 (13:10). 

V zače tku so bili š o š t a n j č a -
ni e n a k o v r e d e n na sp ro tn ik , 
k m a l u pa se j e pokaza la v e č j a 
i zkušenos t domač inov , ki so 
dosegli vods tvo n e k a j golov in 
to obdržal i do konca . 

Gole so dosegl i : Met l ičar 6, 
S. Kac , P r a š n i k a r in S tva rn ik 
3, Požun 2, K lemenč i č in H a j -
sek po enega . 

T O Č A K O Š E V V Š O Š T A N J U 

IGRI 

tili v r a t a r j a P o d g o r š k a in do-
segli d rug i gol. Na to so Š m a r -
čani več napada l i , v e n d a r go-
la niso mogli doseči . V z a d n j i h 
m i n u t a h igre so ponovno po-
b u d o prevzel i domačini in do-
segli končn i r ezu l t a t 3:1. 

Š m a r t n o : I . Podgoršek , Na-
po tn ik , K o m p a n , Si tar , F. Pod-
goršek, A. Podgoršek , Kač, 
Hr ibe rn ik , P r a š n i k a r , Topčič 
in Omladič . 

ni . Domačin i pa so izenači l i 
n e k a j m i n u t p r e d k o n c e m 
s r e č a n j a po n a p a k i v r a t a r j a 
gostov. Gol j e dosegel Kač . 

Na lestvici vodi K lad iva r s 
6 točkami . Š m a r č a n i so na 11. 
m e s t u s t r e m i točkami . 

Odločilne sedemmetrovke 

V prvenstveni tekmi slo-
venske košarkaške lige »B« 
med domačo Elektro in 
Savskim naseljem (Ljub-
ljana), so dosegli kar 220 
košev. 

V zanimivem srečanju so 
bili Soštanjčani boljši na-
sprotnik in preko odličnih 
strelcev Polovšaka, Krista-
na in Fiirsta polnili koš 
Ljubl jančanov. V peti mi-
nuti drugega dela igre so 
gostje enkra t vodili pri re-
zultatu 64:66. Vendar to do-
mačine ni zmedlo in so v 
neka j minutah ponovno vo-
dili z desetimi točkami in 
razliko obdržali do končne-

ga rezultata 115:105 (59:48). 
Največ košev so dosegli: 

Polovšak 34, Kristan 32, 
Furs t 14, Koren in Dobo-
vičnik po 9 itd. 

V 14. kolu so Soš t an j čan i 
gostoval i v L j u b l j a n i in izgu-
bil i p ro t i Z a r j i z r e zu l t a t om 
96:77 (46:44). Večj i del s r e č a n j a 
so bili k o š a r k a r j i E l e k t r e ena -
k o v r e d n i in so l ahko upal i na 
uspeh , s a j so p r i r e z u l t a t u 72: 
70 le m a l o zaos ta ja l i . V z a d n j i h 
m i n u t a h pa so j ih domač in i 
povsem nad igra l i in dosegli 
odloči lno p r e d n o s t in zmago. 
N a j u s p e š n e j š i p r i E lek t r i so 
bi l i : Po lovšek 25, F u r s t 14, Ko-
r e n 13 in Kr i s t an 11. 

Ee lk t r a zavzema 5. m e s t o n a 
les tvici s 16 točkami . 

RIBIČI S O T E K M O V A L I 
Na n o g o m e t n e m igrišču v 

Š o š t a n j u so se pomer i l i r ibiči 
v t e k m o v a n j u n a »suhem« v 
še s t e robo ju z me t i ob tež i ln ika 
in m u h e v c i l j in da l j avo . So-
deloval i so r ibiči iz Vevč 
(L jub l jana) , S t raže in Šošta-
n j a . T e k m o v a n j e j e š te lo t ud i 
za r epub l i ško t o č k o v a n j e . 

Na jbo l j š i so bili Soš t an jčan i 
s 1.394,40 točkami . Rezul ta t i 

posamezn ikov : 1. K a r l o Po lu t -
n ik 511,73 točk , 2. Rudi Mešič 
(oba Šoš tan j ) 472,01, 3. Vlado 
Šeben ik (Vevče) 447,45. 

Mlad inc i : 1. Rudi Mešič (ml.) 
477,15, 2. Vlado Mešič (oba Šo-
š t an j ) 440,68, 3. F r a n c i Zakošek 
(Vevče) 348,28. 

T e k m o v a n j e j e zelo dob ro 
organ iz i ra la r ib i ška d r u ž i n a 
P a k a Šoš t an j . M. V. 

L O V NA V E L I K O RIBO 

Rokometaš i ce G o r e n j a so v 
d r u g e m kolu ig ra le v K o p r u z 
d o m a č i n k a m i 13:13 (7:6). 

D o m a č i n k e so s k o r a j ves čas 
vodi le s p r e d n o s t j o enega ali 
dveh golov. Dve m i n u t i p r e d 
koncem pa so vods tvo p r e v z e -
le V e l e n j č a n k e 13:12. K o p r č a n -
k e pa so t ik p red k o n c e m iz 
7 -me t rovk e izenači le . 

Gole za ek ipo G o r e n j a so do-
seg le : Verde l j 5, Vrdo l j ak 4, 
Leskovšek 2, U r a n k a r in Ho-
j a n po enega . 

V t r e t j e m kolu so G o r e n j -
č a n k e d o m a igra le neodločeno 
z ek ipo U s n j a r j a iz L i t i j e 12:12 

(7:6). V e l e n j č a n k e so bi le bo l j -
še, s a j so ves čas vodile, v 
z a d n j i h m i n u t a h j e bil r ezu l -
t a t 12:9. V t e m de lu p a so 
i g ra lke U s n j a r j a uspe le rezul -
t a t izenači t i na 12:12. Domač in -
k e so imele v z a d n j i h s e k u n -
d a h odl ično pr i ložnos t za z m a -
go, v e n d a r 7 -me t rovke niso iz-
kor is t i le . 

Gole so dosegle : Zavolovšek 
in Leskošek 4, Verdev 3, t e r 
š t a j n e r enega . 

Na lestvici s lovenske l ige j e 
v vods tvu ek ipa Borca s 5 toč-
kami , G o r e n j č a n k e pa so 4. s 
s š t i r imi t očkami . 

S E D E M K O L A J N 
A T L E T O M V E L E N J A 

Na v e l e n j s k e m s t a d i o n u j e 
bilo l e to šn je z a d n j e ve l iko a t -
le t sko t e k m o v a n j e v V e l e n j u . 
Za nas love r epub l i šk ih p r v a -
kov so se pomer i l i med seboj 
mla j š i mlad inc i in m l a d i n k e iz 
17 a t le t sk ih k lubov . N a j v e č u -
speha so imel i mlad i a t le t i O-
l i m p i j e in K l a d i v a r j a . Ve len j -
čani pa so bili t r e t j i . Izkazal i 
so se tud i a t le tski de lavc i AK 
Velenje , sa j so zelo s k r b n o iz-
vedl i d v o d n e v n o t e k m o v a n j e . 

Domači a t le t i so osvoji l i 7 
k o l a j n (5 zlat ih in 2 broast i ) . 
Naslove r epub l i šk ih p r v a k o v 

so osvoji l i Zvone Hižar n a 1000 
me t rov s časom 2:42,2, Boris 
Br i tovšek v t e k u na 3000 m 
9:20,2 in Bo jan Ojs te r šek v ho 
j i na 5 k m 28:57,0 Med mlad in -
k a m i j e bila n a j u s p e š n e j š a 
A n d r e j a Šverc , k i je zmagala 
v t e k u na 400 m e t r o v 59,8 in 
t e k u na 800 m 2:17,3. Hižar j e 
osvoj i l še b ronas to k o l a j n o v 
t e k u n a 300 m z a p r e k e 42,4 in 
p r a v t a k o Br i tovšek v t e k u na 
1500 m z a p r e k e 4:39,6. 

To je v s e k a k o r lep u speh 
m l a d i h a t le tov v e l e n j s k e g a 
k l u b a . 

Za svo je č lane j e r ib i ška 
d r u ž i n a P a k a iz Š o š t a n j a p r i -
p rav i l a t e k m o v a n j e na vel iko 
r ibo. Sodelovalo j e 28 č lanov 
in 17 mlad incev . N a j v e č j o r ibo 
j e u j e l Rudi Mesič 125, d rugi 
j e bil Mar t i n Mande lc 90, t r e t -
j i Alojz Ost re 85 točk. Med 
mlad inc i pa j e u j e l n a j v e č j o 

r ibo Ivan P u s o v n i k 760 točk . 
Po k o n č a n e m t e k m o v a n j u so 

p r i red i l i p ikn ik . Pomer i l i so se 
tud i v m a l e m nogometu , k j e r 
so bili s t a re j š i r ib ič i bol jš i od 
m l a j š i h (3:2). T a k o se j e lep 
nede l j sk i d a n konča l v p r i j e t -
n e m vzduš ju in špo r tn i r e -
kreac i j i , ki jo bodo l ahko ude -
leženci šteli za TRIM. 

RAZPISUJEMO 
o d p r t o p r v e n s t v o vseh inval idov občine Ve len j e za leto 

1973 

1. K E G L J A N J E : 2 X 50 luča j ev , v nede l jo , dne 23. 9. 
1973 ob 10. ur i v hote lu P a k a v Ve len ju 

2. ŠAH: v nede l jo , dne 7. 10. 1973 ob 9. ur i v domu upo-
k o j e n c e v v V e l e n j u 

3. S T R E L J A N J E Z ZRAČNO P U Š K O : v nede l jo , dne 
30. 9. 1973 ob 9. u r i v p r i t l i č ju bivšega mlad inskega 
k l u b a 

4. NAMIZNI T E N I S : v soboto, d n e 13. 10. 1973 v te lo-
vadnic i RŠC V e l e n j e 

5. P L A V A N J E 25 m in 50 m prosto , v nede l jo , d n e 21. 
10. 1973 ob 10. u r i v Topolšici 

P rav i co ude ležbe i m a j o vse inva l idne osebe. 
P r i j a v e s p r e j e m a m o n a nas lov : 
• Občinsko d r u š t v o inval idov — DOM UPOKOJENCEV 

v Ve len ju , p i smeno ali u s t m e n o , p i s a rna pos lu j e vsak 
p o n e d e l j e k od 17. do 18. u r e 

• Teof ik ŠEHIC, RLV, e l ek t ro obra t , i n t e rno 548 
• Kare l P INTARIC, s p r e j e m n a p i sa rna RLV (črna 

s tavba) 
P r v a k i v posamezn ih disc ipl inah dobi jo poka le , ostali 
pa p r i z n a n j a . P rv i t r i j e n a j b o l j š i v vsaki disciplini 
i m a j o p rav ico nas topa n a področn ih p r v e n s t v i h inva-
lidov S loven i je . 
Vabimo vse inva l idne osebe, da se n e glede n a spol in 
v rs to te lesne h ibe zagotovo ude leže razp i san ih t e k m o -
v a n j ! 

OBČINSKO DRUŠTVO INVALIDOV 
VELENJE 

A v t o moto društvo 
Šaleške doline 
Velenje 

obvešča, da je odprlo novo sodobno Avto šolo za 
voznike motornih vozil na Prešernovi cesti 9 v 
Velenju. 
Z moderniziranim poukom bodo kandidati za 
voznike motornih vozil pridobili znanje na lažji 
in hitrejši način. 
Tečaji bodo redni mesečni. Informaci je dobite v 
prostorih nove Avto šole, k j e r dobite tudi član-
ski material, avto-karte, učne pripomočke za av-
to šolo, nalepke YU, značke AMS, rumene rota-
cijske luči in sličice z albumi OTO MOTO. 
V pisarni nove Avto šole boste lahko zavarovali 
vaše vozilo in dobili tudi zelene karte. 
Informacj ie dobite lahko vsak dan v Avto šoli 
Prešernova cesta 9 (ponedeljek, sreda in petek od 
12. do 19. ure, torek in četrtek pa od 7. do 15. ure). 

Srečno vožnjo 
Avto šola 

AMD — Velenje 

O B V E S T I L O 
ZAVEZANCEM P R I S P E V K A ZA P O K O J N I N S K O 

ZAVAROVANJE KMETOV 

1. P r i vseh k r a j e v n i h skupnos t i h bodo do 25. s e p t e m b r a 
1973 o b j a v l j e n i o d m e r n i r azpored i p r i spevka za po-
k o j n i n s k o z a v a r o v a n j e k m e t o v . 

2. Po p r v e m ods t avku 39. č lena zakona o p o k o j n i n s k e m 
z a v a r o v a n j u k m e t o v (Uradni list SRS št. 13/72) se 
l ahko v 15 dneh po ob jav i v iš ine o d m e r j e n i h pr i spev-
kov vloži z ah t evek za u g o t a v l j a n j e možnost i plače-

v a n j a o d m e r j e n e g a p r i spevka . 
3. Po 46. č lenu Z a k o n a l ahko vloži jo zah tevek za opro-

s t i tev ozi roma z m a n j š a n j e p r i spevka zava rovanec 
sam, k r a j e v n a skupnos t , skupnost, p o k o j n i n s k e g a za-
v a r o v a n j a k m e t o v , pos topek pa se l ahko p r i čne tudi 
po u radn i dolžnosti (na pobudo komis i je) . 

4. Zah t evk i , nas lov l j en i n a komis i jo za u g o t a v l j a n j e 
p lač i lne zmogl j ivos t i , se vloži jo p r i Skupščini občine 
Ve len j e — davčn i u p r a v i , n a j k a s n e j e do 10. ok tob ra 
1973. 

5. Po 45. č l enu Z a k o n a o s t a ro s tnem z a v a r o v a n j u k m e -
tov, so l ahko n a s l e d n j e okolnost i razlog za z m a n j -
š a n j e oz i roma opros t i t ev plači la p r i spevka zavezancu 
in za določi tev dolžnega z n e s k a : 

— z m a n j š a n j e p ro izvodne zmogl j ivos t i in z m a n j š a n 
s k u p n i dohodek k m e t i j e , 

— posebno neugoden gospodarsk i po loža j k m e t i j e , 
za rad i s labih p r o m e t n i h zvez in odda l jenos t i od 
t rž išča , 

— bis tveno z m a n j š a n a de lovna sposobnost zavezan-
ca — zava rovanca , 

— v e č j e š tevi lo o t rok do 15. le ta in o t rok na šo lan ju 
t e r os tare l ih vzd rževan ih č lanov k m e č k e g a gospo-
d in j s tva , 

— neva rnos t , da bi plači lo p r i spevka ogrožalo p re -
ž i v l j a n j e zava rovanca in n j e g o v i h d ruž insk ih čla-
nov . 

Po 2. č lenu Odloka o us tanov i tv i komis i j e za določi tev 
t is t ih zava rovancev iz o b m o č j a občine , k i niso zmožni 
v celoti p lača t i p r i spevka po določbah 31. in 41. č lena 
Z a k o n a o s t a ro s tnem z a v a r o v a n j u k m e t o v in o nač inu 
o b j a v e o d m e r j e n i h p r i spevkov (Uradno glasilo Skup-
ščine občine Ve len j e št. 4), so l ahko n a s l e d n j e okolno-
sti t ud i razlog za z m a n j š a n j e oz i roma opros t i tev pla-
čila zavezancu : 

— z m a n j š a n a p ro izvodna zmogl j ivos t in z m a n j š a n 
skupn i dohodek k m e t i j e , se š t e j e tudi , če letni 
k a t a s t r s k i dohodek zavezanca n e presega 1.000 din 
in so dohodki iz k m e t i j s t v a osnovni v i r s reds tev 
p r e ž i v l j a n j a č lanov gospodin j s tva . 

— za posebno neugoden gospodarski po loža j k m e -
t i j e zarad i s labih p r o m e t n i h zvez in oddal jenos t i 
od t rž išča se š t e j e j o p r e d v s e m okolnost i , da ima 
zavezanec zeml j i šče v t a k e m v iš inskem k r a j u , 
k j e r so proizvodni , ekonomski in p rome tn i po-
goj i še posebno slabi in le tni ka tas t r sk i dohodek 
n e presega 3.000 d i n a r j e v in so dohodki iz kme t i j -
s tva osnovni v i r s reds tev za p r e ž i v l j a n j e članov 
gospod in j s tva . 

Višinski k r a j i so k a t a s t r s k e občine, ki so uv r ščene v 
4. skup ino . 

SKUPŠČINA OBČINE VELENJE 
DAVČNA UPRAVA 

• Z d e n k o BURŠIC, z rako-
plovni m e h a n i k za e lek t r . m e r -
j e n j e , Ve len je , Tomšičeva 27, 
l e tn ik 1950 in Vlas ta DOBEL-
ŠEK. ro j . 1954, ekonomsk i t eh -
n ik iz Ve len ja , Tomšičeva 23 

• An ton LAH, ro j . 1948, r a -
d iomehan ik iz Ve len j a , S t r i t a r -
j eva 2 in Milena MLAKAR, 
ro j . 1951, p r e d m e t n a uč i te l j i ca 
iz Ve l en j a Tomšičeva 1 

• Evgen Treven , ro j . 1952, 
r u d a r s k i t e h n i k iz Ve len ja , Ki-
dr ičeva 16/b in I r e n a IORIZO-
VIC, ro j . 1955, de l avka iz Ve-
len ja , Kidr ičeva 16 

• Drago OCEPEK, r o j . 1950, 
šofe r iz P o d g o r j a št. 29 in 
Tončka POTOČNIK, ro j . 1953, 
š ivi l ja iz Sv. Dani je la št. 79 

• Alojz DOBROVNIK, ro j . 
1946, r u d a r iz Paškega Kozja-
ka št. 3 in Z o f k a RAMŠAK, 
ro j . 1952, po l j ede lka iz Koz ja -
ka št. 33 

• S tanis lav GOŠNIK, r o j . 
1949, s t ro jn i k l j u č a v n i č a r iz 
Ve len ja , Graškogorska 43 in 
Ana HROVAT, ro j . 1952, š tu-
d e n t k a iz Ve len ja , Tomšičeva 
11 

• Milan GROBELNIK, r o j . 
1951, sk ladiščnik iz Ve len ja , 
Cel j ska 77 in Vera PRELOZ-
NIK, ro j . 1.952, de l avka iz Šo-
š t a n j a , Gor i ška 14 

• Jože DREN, r o j . 1945, 
s t ro jn i de lovod ja iz P a k e pri 
Ve len ju št. 86 in Jože fa NO-
VAK, ro j . 1955, de l avka iz Do-
la št. 27 

• Kare l MLINAR, ro j . 1952. 
de lavec iz Ve len ja , Š landrova 
14 in L i l j ana VALENTIC, ro j . 
1958, de l avka iz Ve len ja , St r i -
t a r j e v a 2 

• Alojz SEŠEL, ro j . 1943, r u -
da r iz Ve len ja , Ke r sn ikova št. 
7 in Te rez i j a MIHEV, ro j . 1945, 
gospodin ja iz Ve len j a , Kersn i -
kova 7 

• Ivan PINTARIC, ro j . 1945, 
var i lec iz P r e v a l j , T rg št . 29 
in Mar i j a SADOVNIK, delav-
ka iz P r e v a l j št . 29, r o j . 1949 

• Ivan ŠTORGEL.I, r o j . 1952, 
o r o d j a r iz Konovega št. 43 in 
D u b r a v k a BOJADZINSKA, ro j . 
1953, t r g o v k a iz Ve len ja , Koho-
vo št. 43 

• J a n e z LADINEK, r o j . 1951, 
r u d a r s k i t e h n i k iz Orlice št. 46 
in Stanis lava RIHTER, ro j . 
1953, k u h a r i c a iz Ve len ja , J e n -
kova 14 

• Mehmed SOFTIC, r o j . 1949, 
s t ro jn i t e h n i k iz Ve len ja , Tom-

šičeva 11 in Z d e n k a AMON, 
ro j . 1954, š t u d e n t k a iz Velenja , 
J e n k o v a c. št. 5 

• B r a n k o CANC, ro j . 1951, e -
l ek t r i ča r iz Arnač št. 21 in Da-
r i nka KRAJNC, ro j . 1953, pro-
d a j a l k a iz S loven j Gradca 

• Miran HLADIN, ro j . 1953, 
TV Mehanik iz Pes j a št. 96 in 
Zof i j a MAZEJ, r o j . 1955,. d i j a -
k i n j a TSS iz Belih vod št. 24 

• Jože ŠKRBOT, ro j . 1952, 
de lavec iz Šoš t an ja , Metleče 
št . 7 

• Karel TRUNKL, u p o k o j e -
nec iz Šoš tan ja , C a n k a r j e v a 9, 
s ta r 79 let 

• Vera NADVE2NIK, delav-
ka iz Šoš tan ja , Aškerčeva 3/b 

• Dominik TRBOVŠEK, u-
p o k o j e n e c iz Šen tv ida pri Za-
v o d n j a h št . 2, s ta r 72 let 

• An ton ZAGRADIŠNIK, 
inv. u p o k o j e n e c iz G o r n j e g a 
g r a d a št. 97, s ta r 70 let 

• Mar i j a SKRUBA, druž . u -
p o k o j e n k a iz Lokovice št. 91, 
s t a ra 71 let 

• Šal im DELIC, r u d a r iz Ve-
l en j a , J e n k o v a c. št. 6, s ta r 18 
let 

• Bogomir OGRAJENŠEK, 
e lek t r i ča r iz Kal št. 13, s ta r 
28 let 

• Jože KRAJNC, r u d a r iz 
Hras tovca št. 36, s ta r 42 le t 

• Jože ZORE, u p o k o j e n e c iz 
Ve len j a , Pa r t i z anska c. 28, s ta r 
73 le t . 

O B V E S T I L O 
Cenjene obiskovalce 

obveščamo, da bodo v ki-
nematografu Doma kul-
ture ob ponedeljkih 
predstave samo ob 19. 
uri. 

Uredn i š tvo in u p r a v a Ve len j e , T i tov t r g 2, poš tn i p reda l 89, t e l e fon (063) 85-087 • R e d a k c i j a : L j u b a n N a r a k s (glavni in odgovorn i u r edn ik ) , S t ane Vovk, Hilda Vrhovšek in Rudi 
Zeva r t • Časnik i zda j a o rgan izac i j a SZDL obč ine Ve len j e • Kot š t i r i n a j s t d n e v n i k »ša lešk i r u d a r j e i zha ja l do 1. j a n u a r j a 1973 • Lis t izide v sak pe t ek • Cena j e 1 d ina r • 
Le tna n a r o č n i n a j e 40 d i n a r j e v • Za inozemstvo 65 d i n a r j e v • Tekoč i r a č u n št. 50740-533-678-55263 p r i SDK Ve len j e • Rokopisov in f o t o g r a f i j n e v r a č a m o • Tisk in k l i še j i 
AERO, k e m i č n a in g r a f i č n a I n d u s t r i j a Cel je • Lis t j e oproščen t e m e l j n e g a p r o m e t n e g a d a v k a n a podlagi m n e n j a r epub l i škega s e k r e t a r i a t a za p rosve to in k u l t u r o (št. 421-2/72). 



SHOW TEREZE KESOVIJE 

V STANDARDU 
DOBITE VSE 
Trgovsko in proizvodno podjetje ERA Velenje je napra-
vilo velik korak v prizadevanjih, tla bi omogočili obča-
nom čimboljši in čimvečji nakup v eni trgovini. V sre-
do, 12. septembra so v spodnjih prostorih stanovanjske 
zgradbe, nasproti nove avtobusne postaje odprli sodob-
no urejeno in bogato založeno blagovnico »STANDARD«. 

S simboličnim prerezom 
•traku je novo blagovnico 
odprl častni predsednik 
zveze združenj borcev NOV 

Slovenije Franc Lesikošek-
Luka. Poleg nekater ih go-
stov, med n j imi predsedni-
kov velenjske in slovenjgra-

ške občine Nestla Žganka 
Žganka in Petra Planinše-
ca, se je otvoritve udeležilo 
tudi več sto Velenjčanov. 

V S tandardu bodo kupci 
dobili vse, razen oblačil in 
pohištva. Tore j od živil do 
avtomobilov. Blagovnica je 
namreč razdel jena na deset 
specializiranih oddelkov, v 
kater ih bodo kupci vedno 
lahko dobili n e k a j novega. 

Čeprav ima blagovnica 

več vhodov, je bila prvi dan 
med vra t i p rava gneča, sa j 
je vsakdo č impre j želel 
ogledati bogato založene 
police. Mladi s m o se v glav-
nem gnetli na oddelku za 
glasbila ter pr idno preizku-
šali posamezne ins t rumen-
te in s tem delali konku-
renco velenjskim godbeni-
kom, k i so pred blagovnico 
krepko uda r j a l i koračnice. 
Žene in dekleta pa so se v 
glavnem us tavl ja le na od-
delkih, k j e r p r o d a j a j o stek-
lo in porcelan, dari la , spo-
minke 'ter p a r f u m e r i j o in 
kozmetiko. Gospodinje , ki 
m o r a j o doma kuhat i , so se 
seveda n a j d l j e časa zadrža-
le na oddelku gospodinj-
skih s t rojev in pripomoč-
kov, ki s ta še posebe j skrb-
no urojesia. Oddelek gospo-
din jsk ih s t ro jev je zelo 
dobro založen z vsemi veli-
kimi in mal imi apara t i iz 
proizvodnega p rog rama Go-
renje . Založen pa je tudi s 
s t ro j i drugih p o d j e t i j , ki 
j ih Gorenje še ne izdeluje. 
V sestavu 'tega odelika po-
s lu je od 1. sep tembra tudi 
dosedanja poslovna enota 
Gorenje ob s ta rem jašku . 

V oddelku za avtomobile 
bodo poleg moto r j ev in ko-
les te r n a j n u j n e j š e opreme 
za avtomobile na vol jo še 
avtomobili zastava, škoda 
in opel, če bo vse po sreči, 
bomo na tem oddelku kma-

Franc Leskošek-Luka je prerezal t rak in odprl vrata 
nove velenjske blagovnice Standard 

lu zagledali še Cimosova 
vozila in volksvvagne. 

Zelo pes t ra izbara j e tudi 
v oddelku zlatnina, ure, na-
kit in fo tomater ia l . Še po-
sebej pa velja poudari t i , da 
bodo na oddelku za kozme-
liko brezplačno prikazovali 
uporabo kozmetičnih pripo-
močkov ter da ja l i različna 
f r izerska navodila. 

Z blagovnico »Standard« 
je Velenje pr idobilo 1862 
kvadra tn ih metrov novih 
p roda jn ih površ in ter 580 
kvadra tn ih metrov skla-
diščnih prostorov. Celotna 
izgradnja blagovnice je ve-

ljala 180 mil i jonov dinar-
jev. Sredstva za to veliko 
investicijo v veliki mer i iz-
h a j a j o iz lastne udeležbe 
p o d j e t j a ter kreditov in ga-
ranci j velen j sike podružnice 
L jub l j anske banke. 

Gradbeno obr tna dela no-
ve blagovnice, k i bo odpr ta 
neprek in jeno od 7. do 19. 
ure ter zapr ta le ob nede-
l jah in praznikih, je izdela-
lo splošno gradbeno podjet-
je Vegrad Velenje, izvajalec 
opreme je bil ALPOS Šent-
jur , v živilskem delu nove 
trgovine pa je hladilne na-
prave dobavila in opravila 
LTH Škof j a Loka. 

pa bo v veliki dvorani Na-
rodnega doma rev i ja zlate-
ga nalkita in ishow Tereze 
Kosovije z nas lovom »Zlati 
nakit in Tereza«. 

V ce l j skem gledališču se 
bo med se jemsko priredit-
v i jo zvrsti lo pet gledaliških 
prireditev. Poleg »Promete-
ja«, si bodo l jubi te l j i gle-
dališča lahko ogledali še 
delo Antona Pavloviča Če-
hova »Utva«. V času s e j m a 

bo tudi več plenumov, se-
minar jev , zbor zveze izumi-
tel jev in av tor jev tehničnih 
izboljšav v Sloveniji in še 
vrs ta drugih shodov. Na 
sporedu bodo tudi špor tne 
igre učencev poklicnih šol 
in avtoral!y — zlato mesto. 
Na s tadionu AD Kladivar 
bo vsak dan ob 16.30 mod-
n a revija. V soboto, 6. ok-
tobra pa bo v hotelu Celeia 
obr tn i ples. 

G O S T I N S K O P O D J E T J E 
Š O Š T A N J 

spre jme takoj v redno zaposlitev: 

0 več natakar jev, natakaric 

0 dve snažilki 

0 delavko za pomožna dela v kuhinj i 

# kuharico za obrat v Smar tnem ob Paki 

0 delavec (vozniški izpit, kl jučavničar ali vodo-
vodni instalater) 

Interesenti na j se javijo osebno pri upravi pod-
je t ja 

Zbrane goste ter občane, ki so se udeležili otvoritve je pozdravil direktor ERE Miha 
Kroil. Predsednik delavskega sveta Stane Koštomaj pa je orisal razvojno pot podjetja 

ter izročil ključe nove blagovnice glavnemu poslovodji Emilu Napotniku. 

Med l e tošn j im s e j m o m 
obr t i in z la tarsko razstavo, 
bo v Celju več zanimivih 
pr i redi tev in gledaliških 
predstav. Že ju t r i , 22. sep-
t e m b r a se bo začelo tekmo-
van je a ranžer jev na temo o 
s e jmu obrt i , zlatarski raz-
stavi, gospodars tvu Celja, 
tu r izmu mes ta ob Savinj i 
ter okolice. 

V četr tek, 27. sep tembra 
bo v cel jskem gledališču 
premiera Taufer jevega 
»Prometeja«. Naslednj i dan, 
v petek, ko bo tudi otvori-
tev le tošnjega se jma in zla-
t a r ske razstave, bo dopol-
dne, zatem p a še popoldne 
promenaidni koncer t godbe 
na pihala, zvečer ob 20. uri 

Notranjost sodobne blagovnice Standard 

SLUŽBA 
DRUŽBENEGA 
KNJIGOVODSTVA 

podružnica Velenje 
proda 
na javni licitaciji 

ki bo v ponedeljek, 24. 
septembra 1973 ob 9. uri 
v prostorih Ljubl janske 
banke v Šoštanju, Te-
kavčeva ulica št. 15 

RABLJENO 
PISARNIŠKO 
OPREMO 

Prednost pri nakupu 
ima družbeni sektor 

KONČANA FILMSKA SREČANJA V NISU — v Nišu se j e konča lo osmo f i lmsko s rečan je - f e s t iva l , n a k a t e r e m o c e n j u j e j o igra lčevo u s t v a r j a l n o s t . Letos j e »Grand prix« in m a k e t o »Cele kule« 
dobil Pavle Vuj is ie . N a g r a d o za n a j b o l j š o žensko vlogo je p r e j e l a Milena Zupanč ičeva za vlogo v f i lmu »Cvet je v jeseni«. N a g r a d o za n a j b o l j š o moško vlogo p a j e dobil Ba ta Zivoj inovič . 
» KOLERA V ITALIJ I — I t a l i j anska v lada je sporoči la , da so povzroč i te l j ice ko le re v Neap l j u ško l jke , k i so j ih s k r i v o m a uvozil i iz Seve rne Af r ike . M e d t e m se je razš i r i la tud i na d r u g a ob-
moč ja . Po poda tk ih iz zače tka t e d n a pa ep idemi j a t e na lez l j ive bolezni p o j e n j u j e . V n e k a j t edn ih , o d k a r se j e po jav i l a bolezen, j e u m r l o 24 l j ud i . • 1». KONGRES K P K I T A J S K E — Po spo-
roči lu k i t a j s k e časopisne agenc i j e je bil v P e k i n g u od 24. do 28. avgus ta deset i kongres k i t a j s k e p a r t i j e . Kongresu j e p redsedova l Mao Ce Tung , pol i t ično poroči lo o delu cen t r a lnega k o m i t e j a 
je imel Cu En La j , Vang I l ung Ven p a j e p r e b r a l p red log novega p a r t i j s k e g a s t a tu ta . Na k o n g r e s u so izbral i tud i nov cen t r a ln i komi t e . Deseti k o n g r e s j e v b i s tvu dopoln i t ev p r e j š n j e g a , k i j e 

bil več kot p r e d š t i r imi leti in p o m e n i ponovno u v e l j a v i t e v t a k r a t s p r e j e t e pol i t ike . S e d a n j i kongres so ocenili ko t k o n g r e s enotnos t i , zmage in po lne moči . 



P R A Z N I K O B Č I N E IVI O Z I R J E 

POVSOD VIDEN 
N A P R E D E K 

Jože Deberšek, predsednik mozirske občine je v Solčavi povedal, da asfaltirana cesta 
proti Logarski dolini pomeni napredek za ljudi, ki tu živijo. 

Med udeleženci osrednje občinske proslave v Rečici ob Savinji je bil tudi Tone Bole. 
Slavnosti s,e je udeležil velenjski župan Nestl Zgank. 

smo številne ki lometre 
cest, komuna lno uredil i 
k ra je , naredili nove trgovi-
ne, gostišča itd. Taik napre-
dek je viden, povsod. Zato 
ga ni t reba posebej razčle-
njevat i . Vloženo je bilo 
mnogo t ruda, naporov, po-
t rebno pa je bilo tudi od-
rekan je . Vse za 'to, da bi si 
ustvaril i pogoje za še hi-
t re j še napredovan je in se-
veda za bol jše in lepše živ-
l jenje . 

Z napredkom pa smo se-
veda tudi nezadovoljni . Že-
leli bi še hitreje- napredova-
ti, mnogo (je tega, kar nas 
vznemir ja , nas dela nezado-
vol jne in us tva r ja maloduš-
je. V vsakodnevnem življe-
n j u smo priča številnim de-
fo rmac i j am in s t r anpo tem 
naše začr tane poti. Ustvar-
ja in p o r a j a j ih h i t ros t in 
burnos t našega živl jenja, 
pa tudi osebne napake in 
naša nezmožnost, da jih 
h i t re je o d s t r a n j u j e m o . Res 
je, da to vse obs ta ja , ven-
dar le pa menim, da je vse-
s t ranski napredek mogočen 
in da s t ranpot i niso takšne, 
ki bi lahko zameglile dosež-
ke. Smo jih tudi sposobni 
odpravit i , če bomo angaži-
rani, v kolikor bomo pri-
pravl jeni se vkl juči t i aktiv-
no in odgovorno v tokove 
živl jenja. Če b o m o samo 
ugotavljali , ne pa tudi ak-
tivno posegali v vsakršno 
dejavnost , potem bodo se-
veda uspehi jalovi. Le delo 
in na n j e m izvirajoče boni-
tete so lahko meri lo in os-
nova takšnega ali drugač-
nega gmotnega b lagostanja 
posameznika in družbe kot 
celote. Zato je pomembno , 
da vsak na svojem delov-
nem mestu , v organih 
up rav l j an j a v p o d j e t j u , kra-
jevni skupnost i in občini 
pr ispeva svoj delež.« 

Podatki kažejo, da je mo-
zirska občina v zadnj ih le-
tih v posameznih elemen-
tih gospoda r j en j a h i t re je 
napredovala ko t neka tera 
druga območja . Ponekod 
dosegajo celo razvoj repub-
like. To 'je seveda pomemb-
no, s a j so dolga le ta v te j 
občini precej zaostaja l i za 
razvojem Slovenije. Ne sa-
m o v gospodarstvu, premi-
ki so bili nare jen i tudi dru-
god. Zadn ja le ta gradi jo let-
no preko sto s tanovanj , 
družbenih in zasebnih. Ve 
lik je napredek zdravstva, 
šolstva, otroškega vars tva 
in drugih negospodarskih 
dejavnost i . 

V občini so letos glasova 
li o uvedbi kra jevnega sa-
moprispevka, z namenom, 

Jože Deberšek: »Še veliko potrebnega napora za uskla-
ditev družbenih in gospodarskih gibanj.« 

Kulturni spored so izvedli pevci, recitatorji in mladi 
harmonikarji. 

da bi dorašča joč i miladini 
dali možnost enakopravne 
vkl juči tve v življenje. Za 
samoprispevek j e glasovalo 
ka r 79 odstotkov volivcev. 
Rezultat zavestne odpovedi 
Gornijesavinjčanov je tudi 
nova podružnična šola, ki 
so jo odprli p r e j š n j o sobo-
to in pred ka te ro je bila 
os redn ja pr iredi tev občin-
skega praznika. Šolo so od-
prli mladi sami, zavedajoč 
se, da je to nj ihov h ram, v 
ka te rem bodo dobili po-
t rebno znan je za življenje. 

Zanimivo je, da se j e 
predsednik Deberšek v svo-
jem slavnostnem govoru 
dotaknil tudi ure jenega 
okolja. Taikole je povedal : 
»Okolje, v ka terem živimo, 
je enkra tno. Zato m o r a m o 
tudi v n a d a l j n j e m razvoju 
stori t i vse, da n a m v razpo-
r e j a n j e pros tora , v izgrad-
n jo doline, ne vdre neure-
jenost, ana rh i j a da ne gra-
dimo objektov, ki bi kvarili 
in onesnažili okolje. Doslej 
smo očuvali ta prečudovit i 

svet ob Savinji, Dreti in 
svet gora, čeprav je bil po-
t reben velik napor . Prebi-
valstvo je nmogo stor i lo za 
ohranitev naravnih lepot. 
Veliko je prispevalo pri 
o lepšanju kra jev. S pono-
som ugotavl jamo, da so 
naši k r a j i lepo ure jeni in 
občudovanja vredni. Takš-
na ugotovitev pa nas ne 
sme uspavati . Še mnogo je 
po t rebno stori t i za čistost 
voda in krajine«. 

Letošnja občinska prizna-
n j a so dobili občinska ga-
silska zveza, za uspehe pr i 
razvoju p o d j e t j a in občine 
pa kolektiva Elkro j in Glin. 
Na osrednj i pr i redi tvi sta 
p r iznanja sprejela predsed-
nika delavskih svetov Janez 
Dobnik iz E lkro ja in Stane 
Poližnik iz Glina. 

V avli osnovne šole so ob 
te j pri ložnosti odprli raz-
stavo o boj ih š landrove 
brigade, ki jo je pripravil 
muzej revolucije iz Celja. 
Svoje izdelke pa so v novi 
šoli razstavili tudi učenci. 

Gornjesavinjčani so v spomin na dogodke iz leta 1944 
praznovali občinski praznik. Praznovanje so povezali z 
dvema pomembnima pridobitvama, asfaltirano cesto 
od Rogovilca do Solčave in novo podružnično šolo v Re-
čici ob Savinji. 

Občani mozirske občine 
so 12. september izbrali za 
svoj praznik, ker so leta 
1944 skupa j s soborci iz IV. 
operat ivne zone slavili zma-
go nad nemškim okupator-
jem. Takra t je namreč pad-
la zadn ja nemška posto-
janka v Gornj i Savinjski 
dolini in je t ako nas ta lo pr-
vo zaokroženo osvobojeno 
ozemlje na Š ta je r skem, to 
je na t is tem predelu, ki so 
ga Nemci že proglašali za 
sestavni del velikega 
Reicha. 

Praznovanje so občani 
mozirske občine začeli 8. 
sep tembra v Solčavi. Pred-
sednik kra jevne skupnost i 
Ivam Koismač je v prilož-
nostnem govoru poudari l , 
da si prebivalci tega prede-
la želijo, da bi č impre j 
zgradili do Logarske doline 
še preostal ih 5 k i lometrov 
slabe ceste. Dejal je, d a no-
va cesta ni p o m e m b n a sa-
m o za Savinjčane, ampak 
za vise, ki bi radi obiskali 
ta prelepi gorski svet. Z 
novo cesto se ta-mikajšnjim 
prebivalcem odp i ra jo nove 
možnosti za u re j ene j še živ-
l jen je . Napredek k ra j ev v 
tem predelu Gorn je Savinj-
ske doline zavisi od turiz-
ma. Ta pa se bo razvi ja l le, 
če bodo tur is t ične zanimi-
vosti povezane z u re j en imi 
cestami. Na svečanost i v 
Solčavi je spregovoril tudi 
predsednik občine Jože De-
beršek. »Trinajst let smo 
si v naši občini prizadevali, 
da danes p ros lav l jamo to 
pomembno zmago«, je de-
jal Deberšek. Ker ni bilo na 
voljo dovol j d e n a r j a , so ce-
sto gradili v večih e tapah. 
Občinska skupnos t je zbra-
la toliko sredstev, kol ikor 
je zmogla. Zadnj i del ceste 
pa je f inanciral republiški 
cestni sklad. 

V soboto, 15. septembra 
pa so se prebivalci občine 
Mozirje zbrali v Rečici ob 

Savinji na zaključni prire-
ditvi občinskega praznika. 
Tu so najprej odprli šport-
no igrišče, zatem pa je do 
novo zgrajene osnovne šole 
krenil slavnostni sprevod 
gasilcev, športnikov, tabor-
nikov, lovcev, ribičev in 
drugih. Na slavnostno okra-
šenem odru so se zbrali na-
stopajoči — učenci, pevski 
zbor iz Ljubnega in harmo-
nikarji iz Mozirja ter mla-
da recitatorja Lučka Ma-
rolt in Mladen Novak, ki 
sta požela obilo aplavza. 
Blizu tisoč udeležencev 
osrednje prireditve je po-
pozdravil predsednik kra-
jevnega odbora SZDL Reči-
ca, Franc Nadležnik. Pove-
dal je, da ima Rečica ob 
Savinji še poseben razlog, 
da se spominja dogodkov iz 
druge svetovne vojne. Bor-
ci slavne Šlandrove brigade 
so 6. oktobra 1943 uspešno 
napadli Rečico in tamkajš-
njo žandarmerijo ter iz 
Turnškove in Tirškove 
trgovine odnesli živila in 
drugo kar so rabili. Okupa-
torju su požgali nekaj po-
membnih objektov. Pri tej 
akciji je partizanom poma-
galo tudi prebivalstvo. 

Jože Deberšek, predsed-
nik skupščine občine Mo-
zirje, j e imel za tem slav-
nostni govor. N a j p r e j je 
obudil spomine na dogod-

I k e iz vojn ih dni, n a t o pa je 
spregovoril o napredku , ki 
so ga v te j občini dosegli v 
zadn j ih in p r e j š n j i h letih. 
Govoril je o obeležjih, ki so 
p o m e m b n a od zadnjega 
p raznovan ja občinskega 
praznika. Kot je dejal p red : 
sednik Deberšek, se delovni 
kolektivi v mozirski občini 
p r i l aga ja jo us tavn im zahte-
vam, ki po svoji vsebini iz-
r aža jo na jg lobl je interese 
delovnih l judi . Vsebina in 
oblika s amouprav l j an j a se 
mora prilagoditi , tako da 
bo delovni človek resnično 

lahko odločal o vsem kar 
zadeva njegovo živl jenje in 
lelo v organizacij i združene-
ga dela, k ra jevn i (Skupnosti, 
kaikor tudi v ožji in širši 
družbeni skupnost i . Čeprav 
nova us tava na področ ju 
s a m o u p r a v l j a n j a organiza-
cij združenega dela ne pri-
naša bistvenih novosti am-
pak zahteva le dosledno iz-
vršitev principov vsebova-
nih že v ustavnih dopolni-
lih, pa vendar le to zahteva 
temel j i to m e n j a n j e odno-
sov zno t r a j delovnih kolek-
tivov. 

Zatem j e predsednik De-
beršek govoril o izvrševa-
n j u nalog in med drugim 
deja l : »Stabilizacija gospo-
dars tva in vsega družbene-
ga živl jenja je bila in je na-
ša osnovna naloga. Čeprav 
so bili doseženi določeni 
rezultati , p a smo vendarle 
p r iča p rece j šn j i neusklaje-
nost i razvoja. Ni t reba na-
števati, k j e so težave, sa j 
j ih vsak dan čut imo. Zato 

Rdeči nagelj je dekle 
pripelo Tonetu Boletu 

bo t reba še veliko napora , 
da se gospodarska in druž-
bena g ibanja uskladi jo . Na 
našem območ ju j e bil v 
zadn jem času in v pretek-
lih letih dosežen znaten na-
predek. Zrasle so nove to-
varne, povečalo se je števi-
lo zaposlenih, povečali so 
se osebni dohodki, naredil i 



M E T U L J I S E D A J O N A R O Z E 
— N E N A S M E T I 
Nove Jugoslovanske pionirske igre z naslovom »Lepota 
v ustvarjanju — radost v odkrivanju« so usmerjene na 
naravoslovno, družboslovno, tehnično in kulturno pod-
ročje. Težišče iger bo na naravoslovnem področju, na 
varstvu narave in človekovega okolja. S tem vsebina o-
stalih področij ne bo zapostavljena, temveč se bo ustrez-
no vključevala v program varstva narave, se z njim pre-
pletala, ne da bi aaradi tega izgubljala noto lastne u-
stvarjalnosti. 

Poudarka, ki ga imajo 
letošnje pionirske igre na 
varstvu narave, na jbrž ni 
treba posebej utemeljevati. 
Tisti, ki se že dušijo v za-
nemarjenem, nezdravem in 
neestetskem okolju nas o-
pozarja jo n a j rešimo in o-
hranimo tisto, kar se rešiti 
da. Drugi, ki so že spoznali 
nevarnosti, ki jih prinaša 
neizbežna industrializacija, 
urbanizacija in »stoletje 
odpadkov«, so že poostrili 
ukrepe, da z nj imi zagoto-
vijo ustrezne pogoje za člo-
vekovo življenje. 

V ilustracijo: v Kanadi v 
Venquvru, v mestu in na 
avtocesti je kazen za odvr-
ženi odpadek 500 dolarjev. 
Vsak meščan se čuti odgo-
vornega za situacijo, kakrš-
na je. Pri nas pa so na pri-
mer v znanem Trnovskem 
gozdu zaprli več poti zara-
di nesnage, ki so jo pustili 
za seboj nedeljski izletniki. 

Nekateri naši pionirski 
odredi že imajo in izvaja jo 
programe varstva narave, 
vendar se z nj imi zaenkrat 
ukva r j a jo le naravoslovni 
krožki, ki pa se bodo vkl ju-
čili v nove pionirske igre 
in skupaj s štabi odredov 
uskladili svoj program. 

Nove pionirske igre daje-
jo bolj kot vse dosedanje, 
vsakemu posamezniku mož-
nost, da se opredeli za so-
delovanje v skladu s svoji-
mi interesi in nagnjenj i . 

NAS CILJ JE VZGOJA 
ODNOSA DO NARAVE 

Tak odnos pa človek ne 
pridobi z enkratno akcijo 
ali pisanjem spisa o lepoti 
našega kraja , temveč s stal-
nim delom in težnjo za o-
hranitev tisočih malenko-
sti, ki nam danes še nudi-
jo veselje, sprostitev in ob-
čudovanje, za kar pa lahko 
k a j hitro pr ikra jšamo ge-
neracije za nami, ki bodo 
srečne, če bomo od tega 
sveta neka j lepote ohranili 
tudi zanje. 

Kaj vse bodo delali 
pionirji v razrednih 
skupnostih in odredih? 

Možnosti je veliko. V Ve-
lenju je občinska komisija 
za delo s pionirj i že pred 
zaključkom lanskega šol-
skega leta sprejela program 
dela. V tem šolskem letu 
bodo pionirski odredi 29. 
septembra, na Dan pionir-
jev, sprejeli tudi svoje od-
redne programe, nakar bo 
program izdelala še vsaka 
posamezna razredna skup-
nost. Prepričani smo, da bo 
novi program spodbudil 
pionir je za skupinsko delo 
in da bodo z veseljem, do-
miselno in samoiniciativno 
širili naloge na tem lepem 
področju dela. 

Nekatere naloge, ki jih 
bodo opravljal i : 

— prizadevanje za lepo 
in čisto okolje (razgovori z 
odgovornimi, z vodstvi to-
varn, s strokovnjaki, o pre-
prečevanju onesnaženja 
zraka, vode, polj) ; 

— prikaz najbol j ureje-
nih domačij, vrtov, parkov, 
stavb, spomenikov, nasa-
dov (fotografije, risbe, f i lm 
— razgovori); 

— širše očiščevalne akci-
je, ki bodo opozorile jav-
nost in jo pridobila za ču-
van je čistoče (transparenti 
s pozivi); 

— kodeks obnašanja v 
naravi — sestaviti pravila 
o obnašanju v naravnem in 
urbanem okolju; 

— popis naravnih zname-
nitosti v okolici (npr. stara 
drevesa, soteske, jezera, 
nahajal išča kamenin, oka-
menine iz rudnika, kraški 
pojavi); 

— določiti in označiti po-
ti, ki povezujejo naravne 
znamenitosti domačega 
k r a j a (važnejše točke opre-
miti s potrebnimi opozorili 
in pojasnili); 

— opozorilne table, k j e r 
se pogosto us tavl ja jo tur i -
sti; 

— likovno lično izdelana 
gesla in izreki, ki opozarja-
jo na odnos do narave (npr. 
ob cvetličnem nasadu: Pre-
puščene smo vam v čuva-
n je — pustite nas živeti! in 
podobno). 

— očiščevalne akcije v o-
kolici doma ali bloka v do-
mačem k ra ju (v okolici šo-

le, spomenika, naravne zna-
menitosti ipd).; 

— pogozdovanje ali zasa-
ditev dreves, grmičevja, 
cvet ja ob domu, šoli, spo-
meniku itd.; 

— ustanovitev novega 
krožka v pionirskem odre-
du (mladih naravoslovcev, 
l jubitel jev cvetja, ikebane, 
gobarjev itd.); 

— r isanje cvetnih moti-
vov na kamnih, likovna u-
reditev ograje in podobno; 

— pomoč ogroženim ži-
valim (zimsko k rml jen je 
ptic in divjadi, postavl janje 
valilnic, skrb za ogrožene 
ptice); 

— opazovalne naloge — 
opozar janje posameznikov 
na odnos do okolja in za-
pisovanje odgovorov in 
reakcij opominjanih ljudi 
(objave v pionirskem glasi-
lu na šoli in v tedniku »Naš 
čas«. 

Pionirski odredi bodo do 
konca tega šolskega leta 
pripravil i odredne razsta-
ve, ki bodo odraz opravlje-
nega dela. Govorili bodo 
spisi, risbe, fotografije, ma-
kete, okamenine, herbari j i , 
izrezki iz časopisov in re-
vij , karikature, šale ipd. 

Razredne skupnosti bodo 
vodile »dnevnike« o oprav-
l jenem delu, ki bodo prav 
tako razstavljeni in nam 
sporočali o opravl jenem 
skupnem delu, delu posa-
meznih pionirjev ali m a n j -
ših skupin. 

bomo morali organizacijo, 
ki bo imela razumevanje in 
interes za delo pionirjev in 
bi omogočila izdajo značke 
(mogoče metu l j z razprtimi 
krili na cvetu — v brona-
sti, srebrni in zlati izved-
bi), ki bi preračunane v 
denar pomenile mnogokrat 
povrnjeno vrednost. 

Nove igre bo v občin-
skem merilu vodil nov od-
bor JPI , v katerem bodo za-
stopani planinci, hort ikul-
turno in turistično društvo, 
taborniki, biologi, likovni-
ki, tehniki in kulturniki , da 
bodo skupno, premišljeno 

in strokovno vodili JP I v 
naslednjih dveh letih. 

Ob koncu bi radi vljud-
no prosili vse naše občane, 
da bi podprli prizadevanje 
pionirjev, jih spodbujali s 
pohvalami, predvsem pa s 
cenjenjem vloženega truda 
otrok s tem, da ne bi uni-
čevali narejenega, temveč 
skušali v lepem odnosu do 
narave drug drugega po-
snemati. Trdno verujemo, 
da je velika večina naših 
ljudi pripravljena sodelo-
vati. 

Ostalim posameznikom 
pa v premislek: Svoj zuna-

nji izgled, svoje s tanovanje 
in seznam lastnine lahko 
hi t re je pr i lagajamo drug 
drugemu, kot svojo notra-
njost. Kul tura človeka niso 
avtomobil, televizor in raz-
stava modernih oblek, tem-
več predvsem naš odnos do 
narave in soljudi tistih, ki 
živijo z nami v isti hiši, 
občini in istem skupnem 
svetu pa tudi tistih, ki bo-
do prišli za nami in nas so-
dili po tem, kakšen svet in 
koliko smo jim ga zapusti-
li, ka j t i METULJI SEDAJO 
NA ROŽE — NE NA SME-
TI! 

Trepetajoči trenutki 

KAKŠNA BODO 
PRIZNANJA IN 
NAGRADE 
ZA PRIZADEVNO DELO? 

Sklenili smo, da bomo 
priedili v avli skupščine 
občinsko razstavo o delu 
pionirjev na vseh področ-
jih novih JPI. Do takra t 
bomo morali pretehtati , ka-
ko bi ustrezno stimulirali 
prizadevnost odredov in 
posameznikov. Pripravit i 
bo treba priznanje, ki bi ga 
lahko podeljevali ob vseh 
manifestaci jah dejavnosti 
JPI , v katere bi se morale 
nu jno vnesti kot stalne ob-
like dela nekatere naloge le-
tošnjih iger na področju 
varstva človekovega okolja. 

Vendar bomo morali po-
misliti tudi na bolj osebna 
priznanja, taka, ki bi pri-
šla do vsakega pionirja, ki 
bo v igrah sodeloval. Raz-
mišl jamo o znački, ki bi 
simbolizirala lep odnos pio-
n i r ja do narave in bila o-
benem nagrada za določeno 
kvaliteto in kvanti teto o-
pravljenega dela (po toč-
kovnem sistemu). Poiskati 

Razred. Poln vedrosti, 
razposajenosti, prešernega 
smeha in ta jn ih prišepeta-
vanj . Sonce pogleduje v 
razred. Prek dolgih črnih 
kit z zdravim obrazom Mi-
lene, se hiti poigravati z 
dolgo, r j avo fr izuro mlade-
niča. V pisan klobčič je 
stisnjen razred. Z žemljami 
v ustih in dišečimi rezinami 
klobas. Zlati prameni ple-
šejo dal je in veseli obrazi 
otrok so še bol j nasmejani . 
Kot da je potegnil spomla-
danski veter preko dobrav 
in so zaživeli zvončki, no-
rice in trobentice. 

Zvonec zazvoni. Klopi, 
vse počečkane od tisoč l ju-
bezenskih in drugih želja, so 
polne. Vrata ječe zaškrip-
ljejo. Tabla čista in ogljeno 
črna, zre v prihajajočega. 
Klopi so se poravnale kot 
vojaki. Tu in tam še droben 
biserni nasmeh, t ren naga-
jivega očesa in v razredu je 
mir. Beseda, ki se je mnogi 
bojijo. Zlovešči mir. Impul-
zi so udarci stenske ure, 
glave so kovaški mehovi. In 
vse se potroji, ko učitelj 
odpre redovalnico. 

»Danes bomo preverili 
vaše znanje!« Ves mladeni-
ški je še njegov izraz. Go-
sti r javi lasje mu silijo na 
čelo in pokrivajo prve rah-
le brazde. Njegove nemirne 
črne oči pre tehtavajo oči, 
se us tavl ja jo na nj ih, jih 
ostro merijo, kot bi hotele 
uganiti, k j e se skriva vrzel. 
Petrovo lice je ob dotiku 
zardelo. Obraz se je sklo-
nil. »Samo še pet minut, pet 
m i n u t ! . . . « je prosil pod-
zavestno, samo še p e t . . . 
»Peter, midva bova ponovi-
la snov iz geografije. K a j 
veš o dalmatinski obali?« 
»Dalmatinska obala, je raz-
členjena, je . . . « »No, in da-

i l je?« »Tovariš, toda danes 
sem bil vprašan že drugič.« 
»Da, tovariš, res je!« se je 
oglasil dolgonogi Miran in 
njegove hitre utr ipajoče oči 
so govorile resnico. Res, za-
k a j se potem nisi že pre j 
opravičil? Mislil sem, da ne 
bom . . . « »Kako si moreš 
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V baru hotela PAKA nov barski spored, ki 
bo zadovoljil vaš okus! 

konferenco še nisi bil vpra-
šan . . . « Peter ponovno 
tako misliti, s a j veš, da za 
skloni glavo. Sodnikovo li-
ce je še vedno zelo resno. 
»Saj veš, koliko zaslužiš!« 
Miran pa pr i ja te l ju : »Pravi 
prfoks! Vidiš ga, kako 
uživa ob kolih.« Redovalni-
ca na Petrovi strani je od-
prta. V razredu pr i ta jeno 
završi. »Že zopet, vedno 
znova! J e pač, prfoks!« Mi-
sli vseh so se iskrivile v ču-
den in nenavaden pojm, 
poln nemogočega in sovraž-
nega. Tanek desni kazalec 
učitelja se je stegnil in ob-
stal na praznem mestu. 

Pero je obstalo in nič na-
pisalo. Minuta mineva in 
zopet nič. Razred ne more 
verjet i . Učiteljevo lice se 
dvigne, rahel nasmeh pre-
prede blede ličnice in ko-
m a j slišno spregovori: »Pe-
ter, se boš pripravil za na-
slednjo uro?« »Bom!« ob-
l jubi Peter. V njegovi no-
tranjost i svatovsko vriska. 
Olajšan vzdih se pridruži 
otrokom. Zvonec zazvoni. 

Ponedeljek. 
Šolska naloga. Naslov: 

Naš učitelj. »Visok je, ima 
krive noge, čevlje pošvedra-
ne, zvit kot lisjak, oči kot 
maček, kadar je na preži za 
mišjo. Vedno resen. Tak kot 
njegov kolega, ki je neko-
mu za matematiko našil 
deset kolov . . . 

Do danes sem mislim, da 
je srce našega učitel ja t rdo 
kot kamen. Ali se ne izživ-
l ja le ob »sladkih cvekih«. 
Ali je slutil neznanski 
strah, poledenelo kri v mo-
jih žilah, ko me je pokli-
cal? Ali je vedel, da sem se 
pre jšnj i večer pr ipravl ja l 
le za matematiko? Kako so 
me vendar pikale njegove 
črne, zvite oči! Do t eda j 
sem ga obsojal. Prfoksa, 
neusmiljenega, uničujočega, 
ker te zmelje kot mlinski 
kamen zrno. Toda od tiste-
ga odpuščajočega t renutka 
sem spoznal neka j več. 
Vem, da se za njegovim, le 
na videz t rdim in preresnim 

obrazom, skriva mehko sr-
ce. Sedaj ga imam rad.« 
Tako je zapisal misli Peter 
v šolski nalogi. 

Odložil sem nalogo in jo 
ponovno prebiral. Tehtal 
sem vse tiste nepr i je tne 
momente, ko sem moral 
zapisati enko. In žal mi je 
bilo, resnično žal. 

Od tistega t renutka dal je 
je v razred učitelja vedno 
posijalo sonce. Učencem ni 
več ledenela kri v žilah. In 
tisti neznanski strah pred 
spraševanjem, ki ti zapre 
sapnik in ustavi besedo za 
zobmi, je izginil. 

Tudi tisti na jbol j uporni 
fan t Mirko, ki je vedno ro-
varil v učilnici in se je o-
glasil, kadar mu je učitelj 
pokazal hrbet, se je umiril. 
Sproščenost je zadihala iz 
učencev. Vse grde, zle mi-
sli, ki so se risale v dokonč-
no obračunavanje z učite-
l jem, so se spremenile v to-
pel in znosen, da celo tova-
riški odnos do učitelja. Ka-
ko bi vendar bilo, če bi uči-
tel j nikoli ne spregledal? 
»Učenci, sami se bomo jav-
ljali!« je sklenil razred. 

Zavore, podobne rušeče-
mu, bližajočemu se ropotu 
velikanskih koles bagerja, 
so se spremenile v rahel 
božajoč dotik roke, ki je 
ravnala človeško. Vsa Nje-
gova osebnost je dobila 
zdrav, priroden in mehak 
izraz. Taka je oblikovala 
učence dalje. Ju t r i šn je moj-
stre in učitelje. Rezala je 
domišljavost, neusmiljenost 
in vse bolj osmisljevala 
dragoceno besedo — huma-
nost. 

Ponovno obračam list 
Petrove šolske naloge. P ra -
vim, ponovno. Sa j nisem 
odkril novih poti. Da, od-
kril sem tisto neznatno, a 
vendar tako silno lepo ste-
zo. Ta vedno vodi v otroko-
vo drobno srce. Nauči ga 
spoštovati, ljubiti , odpušča-
ti. Nauči ga bolje živeti in 
zato tudi taka nepomembna 
minuta postaja danes vse 
bolj pomembna. Pomembna 
in odločujoča. — V. S. 

GRADILI BODO 
DIJAŠKI DOM 

V rudarskem šolskem 
centru so lansko šolsko leto 
zaključili s sedemindevet-
deset odstotnim učnim u-
spehom. Lep uspeh, če ve-
mo podatek, da so se na šo-
lanje vozili dijaki iz 86 ob-
čin in da so tudi vseh na-
rodnosti. Zato je direktor 
rudarskega šolskega centra 
Ivo Jamnikar poudaril, da 
tu nas ta ja problem pomanj-
kan ja prostora, kam di jake 
namestiti. I m a j o sicer dva 
di jaška domova, vendar je 
zmogljivost obeh le okoli 
400 postelj. Letos so oba do-
mova tudi temelj i to obno-
vili in za to porabili okoli 

I 500.000 dinarjev. Ker se že 

zdaj pojavl ja problem, kam 
z dijaki, ki obiskujejo ru-
darski šolski center v Vele-
nju, bo ta problem čez ne-
k a j let nedvomno tudi ne-
ka jk ra t večji. Zato že pri-
pravl ja jo načrte za novi 
dom, ki bo vel ja l približno 
30 milijonov dinarjev. Novi 
dom bo lahko sprejel okoli 
460 dijakov, več kot oba 
stara domova skupaj . V no-
vem domu so predvideni 
tudi prostori za športno in 
kul turno dejavnost, da se 
bodo dijaki lahko zaposlili 
v svojem prostem času. 

Letos obiskuje rudarski 
šolski center na poklicnih, 
srednj ih in višjih šolah ka r 

1540 dijakov in študentov, 
na novo sprejetih pa je 756. 
Vsi ti di jaki in š tudent je so 
razporejeni v 65 oddelkov. 
Letos pa so uvedli tudi no-
vost. Vsi tisti učenci, ki so 
se odločili za poklic ruda r j a 
in n imajo popolne osemlet-
ke, so se lahko že prej vpi-
sali v poklicno šolo. Ven-
dar pa jim prej k l jub do-
končani poklicni šoli ni bi-
la priznana tudi popolna 
osemletka. To je sedaj ure-
jeno tako, da ima tudi tisti 
dijak, ki se je izučil za ru-
dar ja , priznano popolno 
osemletko. 

Kl jub novi šoli imajo še 
vedno eno in pol izmenski 
pouk, drugo leto pa bodo 
prešli na dvoizmenskega. 
Tudi letos imajo prav tako 
pisano s t rukturo dijakov, 
kakor druga leta. Največ 
vozačev pa je iz Žalca, Mo-
zir ja in Slovenj Gradca.. 



Prebivalci Gaberk pri Šo-
š tanju so pretežno zaposle-
ni na velenjskem rudniku, 
v tovarni Gorenje in dru-
gih manjš ih podjet j ih. Ne-
kateri pa tudi kmetujejo. 

Nepri jetno je sicer, ko se 
človek odpelje v Gaberke. 
To neprijetnost predvsem 
občutijo delavci, ki se vsak 
dan vozijo na delo in do-
mov. Cesta skozi Druž-
mi r j e je močno poškodova-
na. Potem pa je še blizu 
500 metrov makadamskega 
cestišča, predno se človek 
pripelje na asfal t irani del 
ceste proti Gaberkam. Za-
tore j so ceste eno izmed po-
membnih vprašanj , s kate-
rimi se ukva r j a k ra jevna 
skupnost in druge organi-
zacije v kra ju . 

Ozrimo se neka j let na-
zaj. Občinska skupščina je 
1970. leta razpisala refe-
rendum za uvedbo kra jev-
nega samoprispevka, da bi 
se kra j i h i t re je razvijali. 
Gaberčani smo pobudo ob-
čine z veseljem sprejeli. Z 
lastnim nabranim denar-
jem in veliko pomočjo ve-
lenjskega rudnika, smo v 
Gaberkah zgradili vodovod 
in pitno vodo napeljali v 
vsako gospodinjstvo. Leto 
kasneje smo začeli z začet-
nimi deli pri modernizaciji 
ceste skozi vas. Pri te j ak-

ciji smo vaščani pokazali 
veliko razumevanje, s a j 
smo uvedli še svoj krajevni 
samoprispevek, pomagali 
pa smo tudi s prostovoljnim 
delom. Začeta dela na cesti 
smo lani uspešno končali, 
cesto pa 4. jul i ja predali 
svojemu namenu. Cesta in 
vodovod sta v Gaberke pri-
tegnila nove ljudi, ki si v 
vasi gradijo nove domove. 

V vasi k ra jevna skupnost, 
družbenopolitične organiza-
cije in druga društva tesno 
sodelujejo. Do leta 1980 
smo sprejeli razvojni pro-
gram. Že letos bomo v vas 
napeljali telefon in začeli 
graditia dom družbenih or-
ganizacij. 

Do praznika občine bomo 
napel j aH telefon. Vaščani 
so pomagali s prostovoljnim 
delom. To pa še ni vse. 
Dolgoletna želja prebival-
cev Gaberk, dela Razborja, 
Raven in Plešivca je, da bi 
graditi dom družbenih or-
ganizacij in v n j e m tudi 
manjšo trgovino. Stari dom 
v Družmir ju je rudnik po-
rušil, brez n jega pa si pre-
bivalci tega območja ne 
morejo predstavljat i aktiv-
nega dela. Zato rabi jo na-
domestni dom. Zdaj pri-
pravl ja jo potrebne načrte, 
v jeseni pa namerava jo za-
četi z gradnjo. Načrtujemo, 

RUDARSKI ŠOLSKI CENTER 
VELENIE 

vabi k sodelovanju: 

KV rudarje 
KV rczkalcc 
s.trugarje 
ključavničarje 
ekonomske tehnike 
strojne inženirje in diplomirane strojne 
inženirje 
elektro inženirje in diplomirane elektro 
inženirje 

Nastop službe takoj 
Pismene pr i jave pošljite na naslov Rudarski šol-
ski center Velenje, Prežihova cesta, ali pa se oseb-
no zglasite na upravi RŠC (Tehniška šola). 

da bomo dom v Gaberkah 
zgradili že drugo leto. To 
bo spet velika pridobitev za 
vaščane in tudi prebivalce 
iz obrobnih vasi. Zlasti po-
t rebujemo trgovino, ker bo-
do Gaberke odrezane od 
Šoštanja zaradi izpodkopa-
vanja premoga. Nadomest-
na cesta bo vsekakor po-
daljšala sedanjo pot v Šo-
štanj. 

V Gaberkah pa rešujemo 
še druge težave. Radi bi 
imeli redno delavsko avto-
busno zvezo. Obrnili smo 
se že na avtobusna prevoz-
na podjet ja , vendar doslej 
še nihče ni pokazal pravega 
razumevanja. V ta namen 
smo izvedli anketo. Ta je 
pokazala, da bi bil avtobus 
polno izkoriščen v vseh 
treh izmenah, ko odhaja jo 
delavci na delo ali pa se 
vračajo domov. Prebivalci 
iz Razborja in Velunje mo-
ra jo pozimi tudi po dve uri 
pešačiti v službo. Ce pa bi 
uvedli delavski avtobus, se 
jim bi pot skrajšala. 

Vlado Videmšek 

Mladi imajo 
komisijo za SLO 

Na ponedel jkovem usta-
novnem ses tanku komis i je 
za splošni l judski odpor in 
oh ran j evan je t radic i j NOB, 
ki bo delovala pr i občinski 
konferenci ZMS Velenje, so 
sprejel i tudi delovni pro-
g ram. Že do občinskega 
praznika bodo ustanovili 
mladinsko SLO br igado ter 
sodelovali na občinskem 
/>razniiku. Deset mladih Ve-
lenjčanov se bo udeležilo 
konec itega meseca sklepne 
priredi tve AVNOJ 73 v Ko-
čevju. Takoj po občinskem 
prazniku bodo organizirali 
shod miladiih pri Zlebniku, 
k jer je padel pesnik Karel 
Destovnik Ka juh . Že letos 
bodo začeli pr ipravl ja t i 
p rogram za pohod po poteh 
14. divizije, ki bo p r ihodn je 
leto. Pohod bodo povezali s 
30-fletnieo smr t i Kar la De-
stavniika Kaijuha. Na šolah 
pa bodo razpisali kviz na 
t emo ša leška dolina v NOB. 

Obisk predsednika V G A B E R K A H S L O Ž N O D E L A M O 
Kraigherja 
V Velenju in Šoštanju s.e je 6. septembra mudil predsednik Skupščine SRS Sergej 
Kraigher. Celodnevni obisk je predsednik Kraigher izkoristil za pomembne razgovore. 
Na rudniku se je pogovarjal o potrebnih in dovoljšnjih dobavah lignita termoelektrar-
ni Šoštanj, da bo ta lahko nemoteno obratovala. V Šoštanju pa je Sergeja Kraigherja 
predvsem zanimalo, zakaj novi 275 megavatni blok še sedaj ne obratutje brez pogo-
stih zastojev. Podrobno o teh pogovorih poročamo na 2. strani. 
Predsednik Kraigher je bil tudi v velenjskem Gorenju in si z zanimanjem ogledal 
proizvodnjo. Objavljeni fotografiji sta z obiska Sergeja Kraigherja v velenjski občini. 

ZDRAVNIK SVETUJE 

Preventivni ukrepi in napotki 
bolnikom s krčnimi žilami 

Nastanek krčnih žil je 
dedno pogojen in ne glede 
na te osebne lastnosti sle-
hernega posameznega člo-
veka imajo pri nas ta jan ju 
krčnih žil svojo vlogo vse 
tiste okoliščine, zaradi ka-
terih pride do zastoja krv-
nega obtoka v golenjih do-
vodnicah. Mednje sodijo: 
stoječi poklic, splošna teles-
na lenobnost, zastoj krvi v 
trebušni votlini zaradi dol-
gotrajne zapeke, nosečnost, 
zadrgnjene podveze idr. 

Potemtakem ima vsak 
član delovnega kolektiva 
možnosti (čigar narava po-
klica zahteva daljšo stojo), 
da zboli zaradi motenj krv-
nega obtoka v spodnjih o-
končinah. Zato je potrebno 
misliti na to možnost in u-
krepati čimprej, posebno 
pri tistih osebah, ki dal j ča-
sa stojijo in tudi pri tistih, 
katerih starši bolujejo za 
krčnimi žilami, ker so te 
skupine najbol j ogrožene. 
Bistveno je misliti na to 

bolezen takoj, ko se pojavi-
jo znaki napetosti, stiska-
nja , teže, krčev in bolečin 
v mečah, čeprav ni nobenih 
vidnih znakov. 

Preventivni ukrepi proti 
nas ta j an ju in razvi janju 
krčnih žil so naslednj i : 

O Zdrav način živl jenja 
ob zadostnem telesnem gi-
banju, gojenje športov, pra-
vilno razporejeni in dobro 
izkoriščeni počitki, posebno 
v poklicih, ki t e r j a j o daljšo 
stojo. 

0 V nosečnosti so meha-
nični in hormonski vplivi 
pomemben vzrok za nasta-
j an je krčnih žil, obremeni-
tev spodnjih okončin je 
večja kot sicer, zato so mož-
nosti za razvoj krčnih žil 
večje. Vsaka nosečnost po-
meni novo nevarnost krč-
nih žil. Zato je prav v no-
sečnosti nu jno potreben 
zdrav način življenja, pra-
vilna prehrana in zadostno 
telesno gibanje. 

• Pr i vseh poklicih, ki 

t e r j a jo daljšo stojo, posebej 
če gre za ženske, je potreb-
no, da se delajo razbreme-
nilne va je (hoja po prstih v 
odmorih, doma pa tako 
imenovana »vožnja s kole-
som«), Na delovnem mestu 
pa je nu jno potrebno nositi 
čevlje s s rednje visoko peto. 

0 V primerih, k je r gre 
za povečano telesno težo 
(idealna telesna teža odgo-
v a r j a številu centimetrov 
telesne višine nad 100: npr. 
če je oseba visoka 170 cm, 
je idealna teža 70 kg), po-
trebno je ukreniti vse, da 
bi shujšali . Uživati je treba 
čim več sadja in zelenjave, 
odpovedati se s ladkorju in 
močnatim jedem (kruh, te-
stenine), ter maščobam. 

• Pogostokrat so krčne 
žile kombinirane z drugimi 
deformacijami bodisi stopa-
la ali goleni. Razumljivo je, 
da je takra t nujno potrebno 
nositi ortopedske vložke za 
stopala in posvetovati se z 
ortopedom. 

• Vsaka oseba nad 25 let 
starosti, ki ima subjektivne 
težave v spodnjih okonči-
nah, se mora vsaj enkrat 
letno pregledati pri zdrav-
niku. 

• Preventivno jemanje 
zdravil, ki vplivajo na 
drobno ožilje spodnjih o-
končin v smislu normalizi-
r an ja in u t r j evan ja žilne 
stene. Taka zdravila (kate-
ra nam predpiše zdravnik) 
so potrebna posebej ose-
bam, ki imajo začetne teža-
ve, kot so občutki stiska-
nja , napetosti, teže in bole-
čin v spodnjih okončinah, 
brez vidnih znakov razšir-
jenja ven. Omenjena zdra-
vila je t reba jemati nepre-
kinjeno vsa j 6 tednov v 
enem letu, v nasprotnem 
ne bomo dosegli zaželene-
ga uspeha. 

Ce gre za razvito bole-
zensko sliko varikoznega 
sindroma (razširjene vene, 
spremembe na koži goleni 
v obliki atrofi je, spremem-
be v barvi kože, golenja 
razjeda zaradi motenj krv-
nega obtoka idr.) je nu jno 
potrebno čimprej k zdrav-
niku, ker je zdravl jenje ta-
kih bolnikov dolgotrajno in 
se ne sme zgoditi, da neka-
teri bolniki v času zdrav-

l j en ja obupajo ne zaveda-
joč se zelo hudih posledic, 
ki se lahko razvijejo. Po-
sebno je važno poudariti, 
da je potrebno povi janje 
goleni z elastičnim kompre-
sijskim povojem, ki nam 
ga praktično pokaže zdrav-
nik, da ne bi z nestrokov-
nim povi janjem še bolj za-
vrli krvnega obtoka. Kom-
presijski elastični povoj 
povijemo zjut ra j , še predno 
vstanemo iz postelje in ne 
šele neka j časa potem, ko 
so razšir jene dovodnice že 
spet močno napolnjene s 
krvjo. 

Elastične nogavice niso 
primerne, in sicer zato, ker 
se z nj imi ne more doseči 
enakomerna kompresija, 
ker lahko nogavica na ne-
katerih mestih popusti, ta-
ko, da dosežemo celo na-
sproten učinek od zaželje-
nega. In še na koncu tega 
sestavka želim dati neka j 
napotkov glede ukrepov pri 
zdravl jenju golenje razje-
de. Bolniki pogosto uporab-
l ja jo različne domače pri-
pravke (arnika, hermelika 
idr.) za obkladke in izpira-
nje, ter mazila z različnimi 
primesmi, po katerih se 
večkrat pojavl ja jo alergič-
ni pojavi. Ravno tako, po-

polnoma zgrešeno, pogosto 
uporabl ja jo razna mazila, 
ki vsebujejo kortikostero-
ide (hormoni nadledvične 
žleze) in ki imajo negativen 
vpliv na zdravl jenje gole-
n je razjede. Pogosto ta 
zdravila kupuje jo v lekarni 
brez recepta in brez posve-
tovanja z zdravnikom. 

Torej mazila kot so Hy-
drocyclin, Hydrocortison, 
Synalar, Locacorten, Ultra-
lan idr. negativno vplivajo 
na golenjo razjedo, ker za-
virajo zaraščanje rane. 
Prav tako je hudo zgrešeno, 
če bolnik po lastni presoji 
zdravi golenjo razjedo in 
kupuje različna mazila. 
Mora tore j pr ihajat i na am-
bulantne kontrole zaradi 
posveta, nadal jnjega pred-
pisovanja najpr imernejš ih 
zdravil in vsakokratne ob-
delave golenje razjede. 
Bolnik se mora zavedati da 
golenja razjeda na okonči-
ni s prizadeto cirkulacijo ni 
enkraten pojav, ki ozdrav-
ljen ne t e r ja nobene skrbi 
več. Nasprotno, cirkulacij-
ske motnje ostanejo in 
tudi ob na jmanjš i poškod-
možnost ponovitve razjede, 
bi, vnet ju ali podobnem je 
vedno prisotna. 

Dr. Ljubo Dorem 



HERMAN 

V KNJIŽNICI 

H M E L J SO OBRALI 

V Velenjski knjižnici bo od 21. septembra do 4. oktobra 

razstavljal svoja umetniška dela Anton Herman iz Šošta-

nja. Herman se je v naši občini že večkrat predstavil. 

Zdaj pa končuje študij na akademiji in bo velenjska raz-

stava prva- v času šolanja. Na fotografiji je kip igralca 

Jožeta Zupana, ki ga je izdelal Anton Herman. 

Neskončne površine, k j e r 
je še pred kra tkim rastel 
hmelj, so spet prazne. Lju-
d je so hmel j obrali, pone-
kod so to storili stroji, ga 
posušili in dragoceno blago 
čaka zdaj v skladiščih na 
prodajo. 

V velenjski občini je bi-
lo letos pokritih s hmel jem 
80 ha površin; 22 hektar jev 
ga je bilo na družbenem 
sektorju, 58 pa v koopera-
ciji. Ali so hmel ja r j i zado-
voljni s pridelkom? To 
vprašanje smo na jp re j po-
stavili d i rektor ju kmet i j -
skega obrata Šoštanj Ivanu 
Stropniku. 

»Letošnji pridelek hmel ja 
znaša skupaj s proizvodnjo 
prvoletnih nasadov okrog 
100 ton. Kakovost je dokaj 
dobra in menimo, da bo 
hmel j imel boljšo težo kot 
lanski. Hmel j pa bi bil lah-
ko še boljši, če spomladan-
ska suša ne bi bila nekoli-
ko zadržala njegovo rast.« 

— Letos ste hmel j obira-
li tudi s stroji. Seveda pa 
ste imeli še vedno precej 
»ročnih« obiralcev. Jih je 
bilo težko na j t i? 

»Vprašanje obiralcev v 
Šmartnem ob Paki smo re-
šili s tem, da smo kupili 
dva obiralna stroja. Enega 
za družbeni sektor, za dru-
gega pa so denar zbrali 
kmetje.« 

— K a j pa v Šaleški do-
lini? 

»Tu so hmel jske površine 
zelo razdrobljene in za zdaj 
ne kaže ekonomska računi-
ca, da bi se splačalo strojno 
obiranje. Sicer pa je bil od-
ziv domačih obiralcev v za-
četku zelo dober. Težave z 
njimi pa nastanejo ob sla-
bem vremenu, ko jih po 
dežju tisti dan navadno ni 
več obirat. Imeli pa smo tu-
di približno 40 obiralcev iz 
Hrvatske. 

— Kako pa je k a j s pro-
dajo hmelja. Gre dobro v 
denar? 

»Prodaja hmel ja glede na 

Tokrat smo naše razgled-
nice odkrivali v Paki. Na 
pot smo krenili pod mo-
stom na Celjski cesti, stru-
go pa smo zapustili pr i mo-
stu v s a m e m središču me-
sta. Že t ako j na začetku 
našega sprehoda nam je 
skora j pobral voljo smrad , 
ki se je tisti dan širil pod 
mostom. Nič bol j razvese-
ljiv ni bil pogled na pred-
mete in drugo ropot i jo , ki 
smo jo odkrili v vodi ali 
bregu naše reke. Ugotovili 
smo, da mars ika ter i občan 
uporab l ja Pako za svoje 
smetišče. S a j drugače si ne 
znamo razlagati, da je v 

vodi toliko nepot rebnih 
stvari. Našteli bomo samo 
neka j iteh privlačnih in za-
nimivih predmetov: 1. Ti-
sti, ki morda po t rebu je 
kakšen avtomobilske del, 
poglej te od časa do časa v 
korito. Mogoče boste našli 
zase k a j pr imernega. Mi 
smo imeli srečo, sa j smo 
naleteli na avtomobilski se-
dež, odbi jač in blatnik in 
več plaščev. Poleg avtomo-
bilskih se v Paki skora j 
vedno n a j te kakšen del za 
kolesa. Dežnike, razbite 
steklenice, različne škatle 
pa bi menda l ahko odkrili 
ob vsakem t renutku. Pred 

časom nam je neki bralec 
sporočil, n a j g remo slikati 
svinjo, ki je menda neko-
mu poginila pa se mu je ni 
l jubilo zakopat i na primer-
opazili nobene svinje, bilo 
no mesto. Mi s e d a j n i smo 
pa je neka j druge hrane. 
Zavržena kokoš, svinjski 
ali telečji t rebuh. Še in še 
bi lahko naštevali. Vendar 
ne nameravamo komu po-
kvari t i kosila. 

Prav pa bi bilo, da bi tu-
di sani tarna inšpekcija rek-
la kakšno besedo o tem. 
Zlasti o tistih, ki ima jo 
smetišča ob Paiki. Ver je tno 
jih ne bo težko odkri t i . 

ceno ni več tako zanimiva 
kot pred leti. Stroški proiz-
vodnje so namreč iz leta v 
leto večji, cena pa s pove-
čanjem stroškov ni uskla-
jena. Vendar smo prepriča-
ni, da se bodo cene prej ali 
slej uredile. Ne moremo pa J 
računati na povečanje seda-
nj ih površin.« 

— So v zvezi s tem tudi 

kakšne težave? 
»Precejšnje. Problem je v 

tem, ker je zlasti v Šaleški 
dolini hmel j zelo razdrob-
ljen. Nekih večjih komple-
ksov pa ne moremo ustvar-
jati, ker je dolina eksploa-
tacijsko področje in to prav 
tam, k je r so najbol jše po-
vršine. Poleg tega pa se 
kmetijski prostor oži tudi 

zaradi š i r jenja industrije, 
s tanovanj, ki zadeva povr-
šine prav v hmel jarskem 
področju. 

— Za konec pa še eno 
vprašanje v zvezi s proiz-
vodnjo. Je precej padla v 
primerjavi z lanskim le-
tom? 

»Samo za neka j ton. Mi-
slim, da približno za p e t « 

S K R B I J O Z A R A Z V E D R I L O 
U P O K O J E N C E V 

Velenjsko društvo upokojencev skrbi tudi za popotova-
nja svojih članov • Letos so priredili kar osem izletov. 

V Podčetr tek in Kumro-
vec sta dva avtobusa od-
peljala 82 gmotno šibkih 
članov na brezplačni izlet. 
Društvene odbornike, ki so 
dal j časa akt ivno delali v 
organizacij i , pa so odpelja-
li na izlet na Zasavsko go-
ro. Cenejše izlete so ponu-
dili tudi drugim članom. 
Tako so letos priredili izle-
te v Slovenske gorice, Lo-
garsko dolino, Golte, na 
Bled in v Bohinj , na Po-
h o r j e in Osankarico, Kam-
niško Bistrico, Veliko pla-
nino in Koroško. Vseh nave-
denih izletov se je udeležilo 
354 članov. Izlete pr i re ja-
jo zato, da člane povedejo 
v t iste k r a j e naše domo-
vine, k j e r so kul turne, zgo-
dovinske in druge zname-
nitosti . S tem j im nud i jo 

USPEŠNA 
A K C I J A 

V velenjskem rudniku je 
10. avgusta prišlo na od-
vzem krvi 360 članov kolek-
tiva. Predtem pa je kr i da-
rovalo že 127 krvodajalcev. 
Zadn je k rvoda ja l ske akci je 
so se na rudniku udeležile 
tudi r u d a r jeve žene in rud-
niški upokojenci iz Pesja. 

KOMUNALNO OBRTNI 
CENTER VELENJE 
Koroška cesta 46 
sporoča, da prične z 
gradnjo grobnic na po-
kopališču v Podkraju . 
Interesenti se n a j oseb-
no zglasijo do 25. sep-
tembra 1973 v tajništvu 
podjet ja , k j e r bodo do-
iaili podrobne informaci-
je 

• PO UGODNI CENI p r o d a m 
dobro o h r a n j e n o spalnico — 
s k u p a j z vložki . I van Svečko 
P r e š e r n o v a 9B II . n a d s t r o p j e , 
s t a n o v a n j e 71, Ve len je . 

• NA L E P I LEGI PRODAM 
u r e j e n o m a n j š e posestvo s hi-
šo in pos lop jem. E lek t r i ka in 
voda v hiši. Velik s a d o v n j a k 
in b r a j d e . Š i f r a p o n u d b e — 
»rodovi tna zemlja«. 

• V BLIŽINI VELENJA, ob 
a s fa l t i r an i cesti Velenje— Šen-
t i l j , p r o d a j a m o na sončnih o-
b r o n k i h in ob robu gozda no-
vo z g r a j e n o d r u ž i n s k o s tano-
v a n j s k o hišo z vsemi pr i t ik l i -
nami in z gospoda r sk im po-
s lop jem, lil n i d o g r a j e n o , z o-
koli dva h e k t a r j a zeml je , več-
ji del donosni s a d o v n j a k i in 
vinograd z ž l ah tno t r to . Ogled 
v Lazah 43a možen vsak dan . 
I n f o r m a c i j e dob i te tud i v f r i -
ze r skem salonu v Velen ju , 
Cel j ska 14. 

• Dva d i j a k a v i š j ih l e tn ikov 
s r e d n j e šole iščeta poceni sobo 
v Ve len ju , k i bi bila o p r e m -
l j ena in og revana . Nud i t a in-
t e l e k t u a l n e usluge oz i roma in-
s t r u k e i j e t ež j ih p r e d m e t o v . 
Naslov v u r e d n i š t v u . 

razvedrilo na jesen njiho-
vega življenja. 

Letos p r ip rav l j a jo še iz-
let v Zasavje in Dolenjsko. 
Ker so bili doslej izletni-
ki zadovoljni , bodo tudi 
drugo leto priredil i več po-
tovanj za upokojence . 

Društvo pa skrb i za re-
kreac i jo upokojencev še na 
druge načine. Letos se je 
zataknilo pr i kor iščenju 
pred in posezonskega od-
diha v Rogaški Slatini in 
Piranu. V Velenje pa pri-
h a j a veliko število izletni-
kov — upokojencev iz dru-
gih kra jev Slovenije. Dru-
štvo upokojencev iz Vele-
n j a vse te izletnike sprej-
me in nudi vodiče, da si 
lahko ogledajo zanimivosti 
Velenja in ša leške doline. 
Letos je bilo v Velenju že 

900 upokojencev iz Pirana, 
Jesenic, Ajdovščine, Ljub-
l jane, Črnomlja , Tržiča, 
Š e n t j u r j a , Nove Gorice, 
Vrhnike, Maribora , Vuzeni-
ce, Radel j ob Dravi, Sev-
nice in Ljubljane-Moste. 

O B V E S T I L O 
Gradj te l je stanovanjskih hiš na zazidalnem 

okolišu Šalek—Bevče obveščamo, da delamo elek-
troinstalacije po konkurenčnih cenah. Za predra-
čun stroškov za posamezni tip gradnje, se obrnite 
na prodajno službo rudarskega šolskega centra 
Velenja, telefon 85350. 

R U D A R S K I Š O L S K I 
C E N T E R 

zaradi hitrega naraščanja proizvodnje in reorgani-
zacije poslovanja vabi k sodelovanju: 

• Fkonomisla-komercialisla, elektro ali strojnega 
inženirja I. stopnje za delovno mesto 
VODJA TRŽNIH RAZISKAV. 

• Ekonomista zunanjetrgovinske usmeritve za 
delovno mesto VODJA IZVOZA. 

• 2 elektrotehnika, po možnosti s komercialno 
prakso za delovni mesti 
SAMOSTOJNI REFERENT V PRODAJI. 

Dipl. inž. strojništva za delo v razvojnem od-
delku elketrokovinskih obratov. 

Pridobiti želimo kreativne in odgovorne ljudi s 
smislom za komercialo. Mi pa vam nudimo: stro-
kovno zanimivo in dinamično delo, s solidnimi 
osebnimi dohodki. 
Pišite nam ali pa se osebno zglasite na naslov: 
Kadrovsko socialna služba RSC Velenje, Prežiho-
va 3. 

Svet osnovne šole 
KAREL DESTOVNIK KAJUH ŠOŠTANJ 
r a z p i s u j e 

prosto delovno mesto 

T A J N I C E 
Pogoji: končana ekonomska ali administrativna 
srednja šola. Stanovanja ni. Osebni dohodki po sa-
moupravnem sporazumu. 


